
وزیر آموزش و پــرورش در بخشــنامه ای، جزئیات 
استفاده از شــبکه آموزشــی دانش آموز )شاد( را در 
ســال تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰۴ اعلام کرد که طبق 
این بخشنامه، استفاده از خدمات پایه آموزشی شاد 

همچنان »رایگان« خواهد بود و به زودی ســرویس 
»کلاس مجازی« نیز به امکانات این شــبکه افزوده 
می شــود. به گزارش ایســنا، علیرضــا کاظمی در 
بخشــنامه ای بر نقش محوری شبکه شــاد در نظام 

آموزشی کشور تأکید کرد. در این بخشنامه که برای 
تمام واحدهای آموزشی سراسر کشور لازم الاجرا است، 
بر اهمیت فناوری در تحقق عدالت آموزشی و ایجاد 

فرصت های باکیفیت تأکید شده است. 

خدمات شاد همچنان »رایگان« است
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بسته نیاز مالی صنعت تنظیم شد

موافقت با احیا شورای 
عالی صادرات

ناترازی در تامین کالاهای 
اساسی وجود ندارد

شرایط جدید پرداخت 
وام مسکن محرومین 
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سرمقاله
ترویج گفتمان تعاون 

در کشور

دولت باید بــه تعاونی ها و 
ظرفیت های آن باور داشته 
باشــد. اگرچه در ساختار 
اقتصادی کشور از تعاونی ها 
به عنوان یکی از بخش ها یاد شده و حتی در اصل 
۴۴ قانون اساسی نیز به آن اشاره شده اما در زمینه 
تحقق جایگاه واقعی ایــن بخش در اقتصاد با یک 
مشکل بزرگ مواجهیم. نخستین مشکل، دولتی 
بودن اقتصاد کشور است. در پی وجود این رویکرد 
طی چند دهه گذشته سهم بخش تعاون در اقتصاد 
کشور افزایشی را آنگونه که باید نداشته است. در 
حال حاضر بالغ بر 8۰ درصد از اقتصاد کشــور در 

اختیار دولت است...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشنای اقتصادی 

متن کامل  د ر صفحه 3
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کمک دانش بنیان ها به 
تأمین برق تجهیزات صنایع 

53 هزار تعاونی در حوزه تولید مشغول به کار هستند

رشد سرمایه گذاری خارجی در بخش تعاون
صفحه3

صفحه3

ذخیره  سازی  
سوخت  پایدار  زمستان 

تولید   برق   پایدار   مشترکان   در دستور کار  است

متخصصان یک شرکت دانش بنیان ایرانی با دستیابی 
به دانش  فنی، »سامانه مدیریت باتری و باتری خانه« 
را مطابق با نیازهای کشور بومی ســازی کرده اند. 
اســتفاده از این دســتگاه به تأمین برق تجهیزات 
مختلف کاربــردی در صنایع مختلف در شــرایط 
اضطراری و قطع برق کمک شــایانی خواهد کرد. 
موســی آیتی، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان 
و عضو هیات علمی دانشــگاه تهران در گفت وگو با 
ایرنا با بیان اینکه امروزه تقریبا در همه صنایع برای 
تأمین برق در شرایط اضطراری از باتری خانه  بزرگ 
استفاده می شــود، اظهار کرد: در باتری خانه های 
کوچک و بزرگ عموماً از ۴ تــا ۱۰۰۰ باتری توان 
بالا وجود دارند که به صورت »ســری - موازی« با 
یکدیگر قرار گرفته و انــرژی لازم برای تجهیزات را 
تأمین می کنند که قیمت هر یــک از این باتری ها 
بین ۵ تا ۳۰ میلیون تومان اســت. این فعال حوزه 
دانش بنیان همچنین با یــادآوری اینکه با در نظر 
گرفتن سایر تجهیزات همچون شارژر و تابلوهای 
برق، باتری خانــه تجهیزی گران قیمت و بســیار 
حیاتی برای صنایع محسوب می شود، خاطرنشان 
کرد: البته تجهیزاتی که باتری خانــه، انرژی آن ها 
 را تأمین می کند صدها و شاید هزاران برابر مهم تر 
و گرانقیمت تر هســتند. آیتی افــزود: تقریباً همه 
صنایع، باتری خانه دارند که از آن جمله می توان به 
صنایع نفت و گاز، بیمارســتان ها، خودروسازی ها، 
نیروگاه ها، پست های برق انتقال، توزیع، نیروگاه های 
تجدیدپذیر، صنایع مخابرات، کارخانه های تولیدی، 
ایستگاه های مترو و سیستم حمل و نقل، اتاق های 
سرور و سیســتم های امنیتی در ادارات و مدارس 
اشاره کرد. به گفته این عضو هیأت علمی دانشگاه 
تهران، برای مثال در یک پالایشگاه و نیروگاه ممکن 
است ۱۲ باتری خانه وجود داشته باشد. وی با توضیح 
این که عمر مفید هر باتری بسته به شرایط محیطی، 

نحوه استفاده، کیفیت و...

درج اصلاحیه تجدیدآگهی فراخوان  مناقصه عمومی یک مرحله ای 
به شماره 1403/3010  در جدول ذیل در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت

شرکت آب وفاضلاب خوزستان درنظردارد مطابق قانون برگزاری مناقصات  پروژه زیررا به شرکتهای واجد شرایط واگذار  نماید. 
 کلیه مراحــل برگزاری مناقصــه از دریافت اســناد مناقصــه تا ارائه پیشــنهاد قیمــت مناقصه گران و گشــایش پاکــت ها از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت ) ســتاد( بــه آدرس 

www.setadiran.ir انجام خواهد شد. و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند

مناقصه  شمارة 
در روزنامه

شــماره فراخوان در ســامانه 
عنوان مناقصهتدارکات الکترونیکی دولت

مبلغ تضمین شرکت در 
فرایند ارجاع کار

مهلت دریافت اسناد مناقصه 
از طریق سایت ستاد

تاریخ وساعت گشایش پاکت های 
مناقصه  از طریق سایت ستاد

۱۴۰۳/۳۰۱۰۲۰۰۳۰۰۵۷۴۴۰۰۰۰۵8
خرید ۱۲۰۰متر لوله پلی اتیلن به قطر ۵۰۰م م

)مربوط به طرح اصلاح و بازســازی شــبکه و 
تاسیسات آب شهر مسجد سلیمان(

تا مورخ۱،۷۱۰،۰۰۰،۰۰۰
۱۴۰۳/۰8/۰8

۱۴۰۳/۰8 /۲۱
ساعت ۱۰:۰۰

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس ۰۲۱-۴۱9۳۴
- اسناد مناقصه از طریق سامانه ستاد قابل دریافت مي باشد. و براساس زمانبندي قید شده در سامانه ستاد، پس از تکمیل توسط مناقصه گر تحت بستر سامانه ستاد تحویل خواهد شد.

تحویل اسناد تحت بستر سامانه ستاد تابع قوانین و مقررات مربوطه اعلام شده در این سامانه مي باشد.
آخرین مهلت تحویل اسناد مناقصه تا ساعت 9:۰۰ روز گشایش پاکت ها مي باشد.

محل تحویل پاکت )الف( اسناد مناقصه: علاوه بر ارائه تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار در بستر سامانه ستاد، مناقصه گر مي بایست اصل تضمین را در یک پاکت مناسب با عنوان پاکت »الف« قرار داده و لاك و مهر نماید. روي » پاکت الف« ، عنوان و موضوع 
 ـطبقه پنجم دبیرخانه حراست و امور محرمانه ، تحویل دهد.  ـ شرکت آب و فاضلاب خوزستان   ـفلکه اول   ـکیانپارس  مناقصه، نام و مشخصات مناقصه گران، ذکر گردد و طبق برنامه زماني اعلام شده به شرکت آب و فاضلاب خوزستان به آدرس اهواز

گشایش پاکت ها از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت در دفتر مدیریت قراردادها این شرکت میباشدوحضورپیشنهاددهندگان درجلسه گشایش، بلامانع است .آدرس پایگاه ملی اطلاع 
رسانی مناقصات کشورhttp://iets.mporg.ir  و سایت اینترنتي شرکت:www.abfakhz.ir می باشد .                                        

روابط عمومی وآموزش همگانی  شرکت آب وفاضلاب خوزستان
شناسه آگهی ۱8۱۵۵۳۳

نوبت دوم

شرحعنوانردیف

تهیه ، نصب و راه اندازي راهبند ضد انتحاريموضوع مناقصه۱

۴ماه مدت اجراي قرارداد۲

۳6/۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریالبرآورد پایه۳

   ۱/8۰۵/۰۰۰/۰۰۰ ریالمبلغ تضمین شرکت درفرآیند ارجاع کار۴

یکي ازتضامین قابل قبول آیین نامه تضمین معاملات دولتي مصوب9۴/۰9/۲۲ و به مبلغ اعلامي فوق)درصورت واریزنقدي به شماره حساب 9۲۰۰۰۵۱۲۰۰ به شناسه پرداخت ۱۱۲۰۰۰۰۰۰۱۴ و نوع تضمین۵
شناسه ملي ۱۴۰۰۷۴۷8۲9۱ قابل واریز در شعب بانک ملت به نام شرکت ملي پخش فرآوردههاي نفتي بوشهر یاضمانت نامه معتبربانکي آن براساس فرمت مندرج درآیین نامه تضمین معاملات دولتي(

روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰8/۰8تاریخ انتشار در سامانه ستاد6

ساعت ۱۲:۰۰ روزدوشنبه مورخ۱۴۰۳/۰8/۱۴مهلت دریافت اسناد از سامانه ستاد۷

ساعت۱۰:۰۰  روزسه شنبه مورخ۱۴۰۳/۰8/۲۲ -واقع در سالن جلسات ستاد منطقه )طبقه چهارم( به آدرس مناقصه گزارتاریخ و محل جلسه توجیهي / بازدید8

ساعت  ۱۲:۰۰ روز چهارشنبه مورخ۱۴۰۳/۰8/۳۰مهلت زماني ارسال پیشنهاددرسامانه ستاد9

محل و نحوه دریافت و تسلیم پیشنهادات: دریافت ۱۰
اسناد مناقصه وفرمهاي ارزیابي و تسلیم 

پاکت الف)تضمین شرکت درفرآیند ارجاع کار( 
پاکت ب )اسناد و مدارك مناقصه(

 پاکت ج ) پیشنهاد قیمت ( 

در مهلت مقرر با مراجعه به سایت www.setadiran.ir  اسناد را دریافت و پس از بارگذاري کلیه پاکات تکمیل شده در سامانه تدارکات الکترونیک دولت)ستاد( رسید 
آنرا به همراه اصل پاکت الف)تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار( به صورت لاك و مهر و امضا شده به دبیرخانه کمیسیون مناقصات شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
منطقه بوشهر واقع در میدان قدس شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه بوشهر تحویل نمایند. شرکتهاي حاضر در مناقصه باید کلیه اسناد و پاکات تکمیل شده 
را در مهلت مقرر در سامانه بارگذاري نمایند درغیر این صورت و با ادعاي تحویل اصل مستندات پاکت الف صرفاً به صورت فیزیکي به دبیرخانه کمیسیون مناقصات مورد 
پذیرش نبوده و به صلاحدید مناقصه گزار از مناقصهکنار گذاشته میشوندو حق هرگونه اعتراض در مراجع اداري و قضایي رااز خود سلب مي نماید. لازم است متقاضیان در 

صورت عدم عضویت قبلي در سایت مذکور ثبت نام نموده و نسبت به دریافت گواهي امضاي دیجیتال جهت شرکت در مناقصه اقدام نمایند.

۱-دارا بودن صلاحیت سازمان حراست وزارت نفت  براي پیمانکاران الزامي است.شرایط متقاضیان۱۱
۲-احراز امتیاز قابل قبول براساس معیارهاي ارزیابي توانمندي بهداشتي، ایمني و زیست محیطي شرکت الزامي مي باشد.)حداقل  6۰  امتیاز(

۳- احراز امتیاز قابل قبول در ارزیابي کیفي)حداقل6۰ امتیاز( براساس معیارهاي مندرج در اسناد ارزیابي )جدول شماره یک و جدول ملزومات( الزامي مي باشد.
۴- عدم وجود سوء عملکرد در پیمان هاي سنوات گذشته شرکت)اجباري( مي باشد.

۵-ارائه اصل یا کپي برابر با اصل محضري گواهي صلاحیت ایمني )داراي اعتبار( از اداره کار تعاون، کار و رفاه اجتماعي استان همراه با اسناد مناقصه الزامي است.

توضیح اینکهتاریخاعتبار گواهینامه هاي مورد اشاره در بند ۲ و ۵ در طول مدت فرآیند تشریفات برگزاري مناقصه و اجراي کار،لازم و به عهده شرکت کننده در مناقصه مي باشد.
6-ارائه کپي برابر با اصل محضري از ۱.کلیه صفحات اساسنامه شرکت ۲. آگهي تأسیس شرکت و آخرین آگهي تغییرات در روزنامه رسمي ۳.کد اقتصادي و 

شناسه ملي ۴-گواهي صحت امضاء ۵.کارت ملي و شناسنامه مدیرعامل و اعضاء هیئت مدیره شرکت الزامي است.
۷-کلیه متقاضیاني که در شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه بوشهر در حال حاضر داراي ۲پیمان جاري مي باشند مجاز به شرکت در این مناقصه نمي باشند.همچنین متقاضیانبایستیمطابق 

ماده ۱8 آئین نامه ارجاع کار،ظرفیت اجرایي پایه و رشته مربوطه از نظر مبلغ و تعداد کار مجاز و ظرفیت آماده به کار لازم براي شرکت در مناقصه با مبلغ تعیین شده را داشته باشند.
8-کلیه صفحات فرم هاي پیش نویس قرارداد و شرح کارهاي مناقصه باید به امضاي تعهدآور )فرد مجاز طبق اساسنامه( برسد.

توضیحات: ارائه گواهي امضاي افراد مجاز به امضاي تعهدآور طبق اساسنامه در صورت تغییر طبق آخرین آگهي تغییرات الزامي میباشد.
9-عدم ارائه مدارك فوق و یا عدم تحقق هریک از شروط مندرج در این آگهي و سایر شرایط مندرج در اسناد مناقصه موجب رد صلاحیت مناقصهگر خواهد شد.
۱۰-عدم ممنوع المعامله بودن در سطح کلیه شرکت ها  و عدم رد صلاحیت حراستي )درصورت قرارداشتن در لیست شرکتهاي ممنوع المعامله و یا داشتن رد 

صلاحیت حراستي، سپرده شرکت در مناقصه به نفع مناقصه گزار ضبط خواهد گردید.(

ساعت8:۰۰  روزشنبه تاریخ ۱۴۰۳/۰9/۰۳- در سالن جلسات شرکت به نشاني مناقصه گزارتاریخ و مکان بازگشایي ارزیابي کیفي۱۲

ساعت9:۰۰  روز یکشنبهتاریخ ۱۴۰۳/۰9/۰۴ - در سالن جلسات شرکت به نشاني مناقصه گزارتاریخ و مکان بازگشایي پاکات الف، ب،ج۱۳

سه ماه بعد از بازگشایي پاکات نرختاریخ اعتبار پیشنهادات۱۴

۳مناقصه گرحداقل تعداد مناقصه گران جهت گشایش پاکات۱۵

ضروري است متقاضي کلیه اسناد مناقصه و صورتجلسه توجیهي قبل از پیشنهاد نرخ را دریافت، مطالعه و اطلاعات و مدارك درخواستي را از طریق سامانه ستاد سایر شرایط و زمانبندي۱6
ارائه نماید.بررسي پیشنهادهاي مناقصه گران بر اساس دستورالعمل ارزیابي مالي و فرایند قیمت متناسب در مناقصات صنعت نفت)دستورالعمل ۲۰/۲-۷96  
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اقتصاد2
ایران

ناتــرازی در تامیــن کالاهای 
اساسی وجود ندارد

به گفته قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی 
هیچ ناترازی در تامین کالاهای اساسی نیست 
و در هر شــرایطی دولت نیاز مردم را به این 

کالاها تامین می کند.
محمدصادق مفتح، قائم مقام وزیر صمت در 
امور بازرگانی دربــاره احتمال وجود ناترازی 
در کالاهای اساسی گفت: در تامین کالاهای 
اساســی هیچ گونه ناترازی وجود ندارد و به 
میزانی که در کشــور تقاضا بــرای این گونه 
کالاها وجود داشته باشــد، نیاز کشور تامین 
می شود. وی افزود: برای توزیع این کالاها هم 
برنامه ریزی می شــود و در حال حاضر ذخایر 
اطمینان بخشی از کالاهای اساسی در اختیار 

ماست.
قائم مقام وزیر صمت تصریح کرد: با تلاشــی 
که دوستان وزارت کشــاورزی در این زمینه 
داشــته اند هیچ نگرانی در تامین این کالاها 
وجود ندارد و اولویت برنامه ریزی های دولت 
تامیــن کالاهای اساســی موردنیاز اســت. 
مفتح خاطرنشــان کــرد: در داخل کشــور 
مقادیــر خوبی داریــم و انبارهــای ورودی 
کشــور در بنادر از ذخایر مطلوبی برخوردار 
 هســتند، علاوه بر اینها خریدهای خوبی نیز 

در راه است.  
وی در پاســخ به اینکه در صــورت افزایش 
تنش ها امکان دارد با کمبود مواد اولیه روبه رو 
شــویم، اظهار کرد: مردم به هیچ وجه نسبت 

به تامین نیازهای اولیه نگرانی داشته باشند.

بار اصلی صنعت برق بر دوش 
بخش خصوصی 

مدیرکل دفتــر راهبری و نظــارت بر انتقال 
و توزیــع وزارت نیرو با بیــان اینکه بار اصلی 
صنعت برق بر دوش بخش خصوصی اســت، 
گفت: نمایشگاه برق نقش مؤثری در کمک به 

رفع ناترازی خواهد داشت.
به گــزارش مهــر بــه نقــل از وزارت نیرو، 
عبدالصاحب ارجمند در حاشــیه بیســت و 
چهارمین نمایشــگاه بین المللی صنعت برق 
کشــور گفت: بیســت و چهارمین نمایشگاه 
بین المللی صنعت برق ایران چه به لحاظ تعداد 
شرکت کننده و چه به لحاظ محتوا و کیفیت 
محصولات عرضه شده در نوع خود بی نظیر بود 
و در این نمایشگاه شاهد حضور شرکت های 
داخلی، خارجی و دانش بنیان زیادی بودیم که 
زمینه حضور و تعامل متخصصان، دانشجویان 
و علاقمندان به صنعت برق را در کنار یکدیگر 

فراهم کرده بودند.
وی با اشــاره به نقش مؤثر ارتبــاط و تعامل 
شرکت های بخش خصوصی و دولتی صنعت 
برق در پیشرفت و بهبود شرایط این صنعت 
در آینده افزود: بار اصلی صنعت برق ایران بر 
دوش بخش خصوصی اســت و محصولات با 
کیفیت ارائه شده توسط این بخش در بیست 
و چهارمین نمایشگاه برق نشان می دهد که 
این صنعت در مســیر صحیح پیشرفت قرار 
دارد و بدون شک می تواند نقش مهمی نیز در 
پیشرفت و توســعه صنعت برق دنیا و منطقه 

داشته باشد.
ارجمند در ادامه به نشســت ها و جلســات 
تخصصی برگزار شــده در بیست و چهارمین 
نمایشگاه برق اشاره کرد و گفت: شرکت های 
تولیدکننده برق حاضر در این نمایشــگاه و 
حضور آن ها در نشست های تخصصی می تواند 
به تعامل بیشتر بخش دولتی و خصوصی در 
اصــلاح و بهبود روندهای ســرمایه گذاری و 
ایجاد مدل های جدید مالــی کمک کند که 
مجموع این اقدامات در حل مشکل بخش های 
 تولید و کمک مؤثــر آن ها به رفــع ناترازی 

خواهد داشت.
مدیرکل دفتر راهبری و نظــارت بر انتقال و 
توزیع وزارت نیرو افزود: حضور شــرکت های 
تولیدکننده تجهیزات برقی و بازدید مشترکان 
بخش هــای مختلف مصــرف از ظرفیت ها و 
توانمندی های این بخش مانند ســامانه های 
روشنایی کم مصرف و خانه های هوشمند نیز 
می تواند نقش مؤثری در آگاه سازی جامعه و در 
نهایت کاهش ناترازی برق کشور داشته باشد.

ارجمند در پایان گفت: بــه طور کلی حضور 
همزمان و توأمان شــرکت های تولیدکننده 
برق و شرکت های تولیدکننده تجهیزات برقی 
در این نمایشگاه باعث ایجاد تعادل در صنعت 
برق و پیشرفت همزمان این دو بخش در آینده 

خواهد شد.

خبر

سخنگوی ســتاد بودجه 
با بیــان اینکه سیاســت 
دولت تک نرخــی کردن 
ارز اســت، گفت: افزایش 
نرخ ارز ترجیحی به صورت 
تدریجی و متناســب با تورم و طی ســال صورت 

خواهد گرفت.
به گزارش مهر، مژگان خانلو سخنگوی ستاد بودجه 
ســازمان برنامه و بودجه اظهار کرد: بودجه محل 
تعیین ارز و برخی دیگر از قیمت ها نیست. لذا آنچه 
که در بودجه درج می شود مبانی محاسباتی تسعیر 
ریالی منابع ارزی بودجه است زیرا ما بودجه ارزی 
نمی نویسیم بلکه بودجه ریالی می نویسیم. بنابراین 
باید منابع ارزی حاصل از صادرات که سهم دولت 

است به صورت ریالی تسعیر شود.
وی افزود: تأمین کالاهای اساســی بــرای دولت 
مهم است بنابراین همواره ســهمی از درآمدهای 
ارزی دولت صرف تأمین این کالاها با ارز ترجیحی 

می شود.
خانلو ادامه داد: تسعیر ارز کالاهای اساسی به جهت 
اینکه کنترل قیمتش برای دولت در بازار مهم است 
با نرخ ترجیحی انجام می شود که شما این ارز را با نام 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی می شناسید. این ارز در واقع 
ملاک تسعیر درآمدهای ریالی دولت برای کالاهای 

اساسی و حقوق ورودی مترتب بر واردات است.

افزایش نرخ ارز ترجیحــی به صورت 
تدریجی و متناسب با تورم

وی تصریح کرد: آنچه که بــرای دولت در تنظیم 
لایحه بودجه مهم اســت این بود که بودجه دولت 
شوک آور نباشد و نباید با تغییرات ناگهانی مواجه 
شویم. بنابراین افزایش نرخ ارز ترجیحی به صورت 
تدریجی و متناســب با تورم و طی ســال صورت 

خواهد گرفت.
سخنگوی ســتاد بودجه ســازمان برنامه و بودجه 
ادامه داد: با ایــن اقدام هم از بحث شــوک آوری 
جلوگیــری می کنیم و هم کمــاکان ارز ترجیحی 
خواهیم پرداخــت زیرا قیمت کالاهای اساســی 

برای ما مهم است. از ســویی دیگر سیاست ارزی 
دولت باید هم راســتا با سیاســت های پولی بانک 
مرکــزی و سیاســت های مالی باشــد که هدف 
 ایــن سیاســت ها نیز ســمت تک نرخــی کردن

 ارز است.
خانلو افزود: ارز چند نرخی به اقتصاد آسیب می زند 
و تورم زاست بنابراین سیاســت دولت حذف این 
تعددهای نرخ ارز و حرکت به سمت نرخ ارز واحد 
است. البته سیاســت نرخ ارز ترجیحی ادامه دارد 
اما اصلاح تدریجی متناســب با تــورم و به صورت 

میانگین در طی سال خواهد بود.

وضعیت بازار سرمایه بهتر خواهد شد
وی درباره وضعیت بــورس تصریح کــرد: بهبود 
وضعیت بورس سیاست بودجه ای نیست. ما سعی 
می کنیم از تصمیماتی که مخل بازار سرمایه باشد 
جلوگیری کرده و تصمیماتی اخذ کنیم که به بازار 
کمک کند. اینکه ســعی می کنیم به تأمین مالی 
دولت انضباط ببخشیم کمکی است که بودجه دولت 
می تواند به بازار سرمایه داشــته باشد. تمام تلاش 
دولت این بوده که در چارچوب سیاست های مالی 
منضبط خود آسیبی به بازار وارد نشود. ان شاءالله 

در سیاست کلان و چشم انداز پیش رو وضعیت بازار 
سرمایه بهتر خواهد بود.

رقم یارانه تغییر نخواهد کرد
خانلو در رابطه با تغییرات دهک بندی یارانه ها در 
بودجه ۱۴۰۴ گفت: در خصوص بحث یارانه ها اولین 
اقدام به واسطه یکپارچه شدن بودجه منابع عمومی 
و مصارف آن به بودجه منتقل شد که البته بی ثباتی 

منابع هدفمندی ما را به این سمت سوق داد.

وی ادامه داد: مصارف هدفمندی باید ســر موعد 
دولت پرداخت شــود و اگر هر تاریخی قید شــده 
باشد باید پرداخت صورت بگیرد و ما مصمم شدیم 
یکپارچگی در این خصوص شکل گیرد تا هیچ عدم 
اطمینانی برای پرداخت ها وجود نداشته باشد. هیچ 
تغییر عددی برای یارانه های نقدی و مســتمری 
بگیران سازمان بهزیستی تا این لحظه در نظر گرفته 

نشده است.

رئیس جمهور برای تصویب کلیات بودجه 
۱۴۰۴ به مجلس می رود

خانلو در ادامه با اشاره به ارائه لایحه بودجه در روز 

اول آبان ماه گفت: بخشــی از ابهامات مربوط به دو 
مرحله بودن بودجه است. سال قبل نیز قانون بودجه 
با تأخیر قابل توجه به دولت ابلاغ شد که این موضوع 
در اجرای احــکام قانون بودجه مؤثر بود. امســال 
تلاش شــد اولین لایحه بودجه مرتبط و منطبق با 
قانون برنامه هفتم توسعه در موعد مقرر به مجلس 

ارائه شود.
سخنگوی بودجه تاکید کرد: اگر امروز بعد از ظهر 
کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۴ در کمیســیون تلفیق 
بودجه مجلس شورای اسلامی تأیید شود، رئیس 
جمهور برای تصویب کلیات لایحه بودجه در مجلس 
حاضر خواهد شد. خانلو ادامه داد: طبق زمانبندی، 
جداول و پیوست در مرحله دوم به مجلس تقدیم 
می شود و تمام این مراحل تا بهمن ماه انجام شود 
تا به دولت برگردد. در این صورت از ابتدای ســال 

۱۴۰۴ بودجه به اجرا می رسد.

صدور سه مجوز از مراجع بالادستی برای 
پرداخت مطالبات گندم کاران

وی گفت: تاکنون سه بار از مجوز مراجع بالادستی 
استفاده شد تا مطالبات گندم کاران پرداخت شود. 
بر این اســاس وقتی منابع و مصــارف هدفمندی 
یارانه ها تراز نیســت بایستی یک تصمیم اصلاحی 
اتخاذ می شد تا تجهیز منابع در همان ابتدای لایحه 
بودجه پیش بینی شود به این ترتیب یکپارچه سازی 

لایحه بودجه در دستور کار قرار گرفت.

صندوقهای درآمد ثابت بیش از ۷۰۰ همت 
منابع در اختیار دارند

ســخنگوی بودجه همچنین در واکنش به انتشار 
۷۰۰ همت اوراق مالی در لایحه بودجه گفت: سال 
آینده عملًا ۵۰۰ همت اوراق جدید منتشر خواهد 
شــد و ۲۰۰ همت مربوط به بهادارسازی مطالبات 
بانک هاست.وی با بیان اینکه هم اکنون صندوقهای 
درآمد ثابت ۷۱۷ منابع در اختیار دارند، گفت: توجه 
کنید که ســال بعد ۴۷۰ همــت از بدهی دولت از 
محل انتشار اوراق سال های قبل بازپرداخت خواهد 
شد. بر این اســاس روند طبیعی بازار سرمایه طی 
 خواهد شد و این انتشار اوراق فشار مضاعفی ایجاد 

نخواهد کرد.

سیاست دولت برای تک نرخی کردن ارز 

بودجه شوک آور نخواهد بود

بسته نیاز مالی صنعت تنظیم شد
موافقت با احیا شــورای عالی 

صادرات
وزیر صمت ضمن اشاره به اینکه بسته نیاز مالی 
صنعت تنظیم شده و به دولت ارسال خواهد شد، 
گفت: با احیای شورای عالی صادرات موافق شده و 

این شورای در حال شکل گیری است.
محمد اتابک در نشست با فعالان اقتصادی در اتاق 
بازرگانی ایران اظهار کرد: اشکال کار ما این است 
که سیاست های ارزی و تجاری در کشور هم سو 
نیستند. این هم سو نبودن باعث می شود گاهی 
اوقات کسانی که جنسی را صادر می کنند در زمان 
بازگشت ارز حاصل از صادرات دچار مشکل شوند. 
مشکل هم از طرف سازمان توسعه تجارت نیست 
بلکه از طرف سیاست گذار ارزی است. وزیر صمت 
افزود: باید بپذیریم که بانک مرکزی مســئولیت 
کنترل تورم را دارد ولی مسئولیت تجارت و صنعت 
بر عهده وزارت صمت است. در این موضوع ها باید 
هماهنگی ایجاد کنیم تا فعــالان اقتصادی دچار 

مشکل نشوند.
اتابک ادامه داد: در این مدت کوتاهی که ما بودیم 
فاصله ارز نیمایی و ارز توافقی هر روز کمتر شده و 
هماهنگی بین ما و بانک مرکزی در این خصوص 
وجود دارد. فشــار می آوریم که فعالان اقتصادی 
از لحاظ میزان ارزی که باید برگردانند این ارز را به 

نرخ های نزدیکی به نرخ اصلی برگردانند.
وی تصریح کرد: علاوه بر اینها باید شــورای عالی 
صادرات را احیا کنیم زیرا چند سازمان در صادرات 
دخالت می کنند و این حوزه عملاً فرابخشی است. 
در خواست کردیم که شورای عالی صادرات احیا 
شود و حتماً در جلسات این شورا از صادرکنندگان 
دعوت به عمل می آید. با احیای این شورا فرماندهی 
واحد به وجود می آید که در این شورا تنها سیاست 
گذار ارزی یا تجاری تصمیم نمی گیرد بلکه فعالان 
اقتصادی هم حضور خواهند داشت. اتابک ادامه 
داد: شورای عالی صادرات راهکار خوبی برای حل 
مشکلات است و با احیای آن موافقت هم شده و در 

حال شکل گیری است.
وزیر صمت به بحران انرژی صنایع اشــاره کرد و 
گفت: بحران انرژی هم در تابســتان شامل برق و 
هم در زمستان شامل گاز می شود. در تمام جلسات 
هیئت دولت پیگیری این موضوع هستیم و رئیس 
جمهور دستورات خوبی داده اســت. وزیر نیرو و 
نفت دنبال این موضوع هستند. همچنین بخش 
خصوصی برای تولید برق صنایع باید وارد ماجرا 
شود که ما تضمین ها لازم را نیز خواهیم داد برای 
اینکه بخش خصوصی برقی که تولید می کند چه 
برای فروش و چه برای مصرف در اختیار خودش 
باشد ولو اینکه روی شبکه دولت باشد. باید با تلاش 
دولت و مشارکت بخش خصوصی هم نیروگاه های 
خورشیدی و هم حرارتی و سیکل ترکیبی اضافه 

شود تا این بحران جبران شود.
وی با اشاره به تأمین مالی بخش تولید تصریح کرد: 
بسته نیاز مالی صنعت را تنظیم کردیم که در این 
بسته هم نیازهای ارزی برای واردات ماشین آلات 
و هم نیاز تأمین مالی مربوط به سرمایه در گردش 
تولیدکنندگان پیش بینی شده است. این بسته در 
حال ارسال به دولت است. برای تأمین ارز این بسته 

نیز با بانک مرکزی مذاکره کردیم.

شــرایط جدید پرداخت وام 
مسکن محرومین 

بانک مرکزی با ابلاغ بخشــنامه جدیدی شراط 
پرداخت وام قرض الحسنه مسکن محرومین را در 

قالب ودیعه و ساخت مسکن ابلاغ کرد.
به گزارش تسنیم، طبق تبصره ۱3 قانون بودجه 
امســال، بانک مرکزی مکلف است به افراد تحت 
پوشــش کمیته امداد امام خمینی )ره(، سازمان 
بهزیســتی کشــور، خانواده شــهدا، جانبازان و 
رزمندگان معســر با معرفی نهادهــای مربوط و 
تایید ســامانه رفاه ایرانیان مبنی بر قرارداشتن 
این افراد در ســه دهک اول درآمــدی، وام قرض 
 الحسنه مسکن محرومین به مبلغ ۴ میلیارد ریال

 پرداخت کند.
بانک مرکزی در بخشنامه ابلاغی جدید به بانک 
های عامل تأکید کرد: نظــر به اطلاق عنوان "وام 
قرض الحسنه مســکن" در حکم قانونی فوق و از 
طرفی، تصریح عناوین ودیعه، خرید و ســاخت 
مســکن در قســمت صدر بند ث تبصره مزبور، 
تســهیلات قرض الحســنه موضوع جــز ۴ بند 
اخیرالذکر، در هر یک از قالب های ودیعه، خرید 

و ساخت مسکن قابل پرداخت می باشد.
بانک مرکزی همچنین مجددا تأکید کرده که با 
عنایت به مراتب فوق و نظر بخش حقوقی این بانک، 
پرداخت تسهیلات یادشده در هر یک از عناوین بالا 

از سوی آن بانک قابل اقدام می باشد.
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نائب رئیس کمیسیون انرژی مجلس گفت: بعد 
از اینکه نفت استخراج و در پالایشگاه تصفیه و به 
مرحله توزیع بنزین می رسد ۸ هزار تومان برای 
کشور تمام می شود و هر لیتر بنزینی هم که وارد 
کشــور می شــود لیتری ۴۰ هزار تومان هزینه 
دارد. رمضانعلی سنگدوینی در گفت وگو با ایلنا، 
درباره تصمیمات قیمت بنزین در بودجه ۱۴۰۴ 
اظهار داشت: فعلا دولت برنامه ای برای افزایش 
قیمت بنزین ندارد هرچنــد این اجازه در قانون 
به دولت داده شده و دولت مجاز است که قیمت 

را تغییر دهد.
وی افزود: هنوز چیزی از سوی دولت اعلام نشده 
و پیشنهادی داده نشده و اگر بنا بر افزایش قیمت 
باشــد ابتدا پیشــنهاد دولت باید در کمیسیون 
انرژی بررســی شــود که تاکنون چیزی در این 

خصوص مطرح نشده است.
نائب رئیس کمیســیون انرژی مجلس با اشاره 
به اظهارات اخیر رئیس جمهور در مورد موضوع 
بنزین گفت: آنچه رئیس جمهور در مورد قیمت 
بنزیــن مطرح کــرده اینکه بعــد از اینکه نفت 
اســتخراج و در پالایشــگاه تصفیه و به مرحله 
توزیع بنزین می رسد ۸ هزار تومان برای کشور 
تمام می شــود و هر لیتر بنزینی هــم که وارد 
کشــور می شــود لیتری ۴۰ هزار تومان هزینه 
دارد این اظهارات فقط از ایــن بابت بود که این 
کالا چقدر هزینه برای کشــور هزینه در بر دارد 
و به این معنا نیســت که قرار اســت قیمت آن 
 افزایش یافته و گران شــود و التهاب در کشــور

 ایجاد شود.
وی تاکید کرد: انرژی در کشــور ما ارزان است و 

بنزین هم جزئی از آن اســت اما برای تغییر نرخ 
برخی زیرساخت ها نیاز است، موضوع این است 
که باید درآمد حاصل از افزایش قیمت انرژی وارد 
سفره مردم و دهک های پایین جامعه شود، اگر 
قیمت بنزین بدون اینکه تدبیر لازم اندیشــیده 
شود افزایش یابد سفره مردم کوچک تر، اقتصاد 
دهک های پایین ضعیف تر شده و ضربه خواهند 
خورد، ضمن اینکه شرایط حقوق بگیران سخت تر 
می شــود، بنابراین باید ابتدا زیرساخت لازم را 
ایجاد کنیم و بخشی از درآمد حاصله برای ایجاد 
زیرساخت، توســعه میادین و تولید کشور نفت 
و گاز کشور و بخشی نیز برای دهک های پایین 
جامعه هزینه شود، اگر این اقدامات انجام شود 
می توان نــرخ بنزین را افزایــش داد در غیر این 

صورت شرایط مهیا نیست.
ســنگدوینی در ادامه با اشــاره به لزوم توسعه 
صنعت پالایشگاهی و جلوگیری از واردات بنزین 
گفت: اکنون برنامه این اســت که تولید بنزین 
پالایشگاه ها به این سمت برود که تولید افزایش 
یابد اما موضوع این اســت که پالایشگاه ها ۱۰۰ 
همت از دولت طلبکارند، دولت باید برای توسعه 
پالایشگاه ها مطالباتشان را پرداخت کند در این 
صورت پالایشگاه ها امکان افزایش تولید خواهند 
داشــت، در غیر این صورت این امکان برایشان 

فراهم نخواهد بود.
وی خاطرنشــان کرد: اگر اجازه داده شــود که 
پالایشــگاه ها مازاد بر مصارف داخــل؛ بنزین 
و نفتگاز را صــادر کنند؛ انگیــزه افزایش تولید 
خواهند داشــت  و به این ترتیب به جای واردات 

بنزین ارز وارد کشور می شود.

دبیر کمیســیون تلفیق مجلس شورای اسلامی 
با انتقاد نماینده مجلــس از افزایش ۴۰ درصدی 
مالیات در بودجه سال آینده گفت: به نظرم رشد ۴۰ 
درصدی مالیات در بودجه سال آینده بسیار زیاد 
است. به گزارش مهر مالک شریعتی نیاسر عضو 
کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی با انتقاد از 
میزان افزایش حقوق سال ۱۴۰۴ در بودجه، اظهار 
کرد: یکی از وعده هایی رئیس جمهور به مردم داده 
بود، موضوع عدالت بود که بر این اساس در بودجه 
سال ۱۴۰۴، افزایش ۲۰ درصدی حقوق برای همه 

عادلانه نیست.
وی افزود: معتقدم این افزایــش حقوق باید به 
صورت پلکانی و یا یک عدد ثابتی برای همه اقشار 
در نظر گرفته می شد. این در حالی است که عملًا 
دریافتی دهک های بالاتر بیشتر می شود. عضو 
کمیسیون تلفیق مجلس شــورای اسلامی در 
ادامه تصریح کرد: برای مثال، کسی که امسال ۱۰ 
میلیون تومان حقوق دریافت کرده، ۱۲ میلیون 
تومان و شخصی که حقوق وی ۷۰ میلیون تومان 

بوده، تبدیل به ۸۴ میلیون می شود.
وی با بیان اینکه دولــت در حوزه مالیات گیری 
در لایحه بودجه کم کاری کرده است، گفت: در 
حوزه معوقات، فرارهای مالیاتی و کاهش بعضی از 
معافیت های غیرضروری ظرفیت بالاتری داشتیم 
که دولت توجه ای به آن نکرده است، این موضوع 
به این معنا نیست که مالیات ها را بیشتر کنیم. 
درآمدهای مالیاتی در مقایســه با سال گذشته 

حدود ۶۰ درصد رشد داشته است.
صدیف بــدری دبیر کمیســیون تلفیق مجلس 
شورای اسلامی با انتقاد نماینده مجلس از افزایش 

۴۰ درصدی مالیات در بودجه سال آینده گفت: 
به نظرم رشد ۴۰ درصدی مالیات در بودجه سال 
آینده بسیار زیاد است. با توجه به شرایط اقتصادی 
موجود در کشور، افزایش مالیات بر ارزش افزوده 
یک فشار مضاعف به مردم است. به جای وصول 
مالیات از اقشــار ضعیف جامعه به ســراغ دانه 
درشت ها و افرادی که درآمد کلان دارند بروید! 
وی با بیان اینکه خط فقر مسکن وحشتناک است، 
گفت: بســیاری از مردم به خاطر اجاره نشینی و 

افزایش اجاره ها، زیر خط فقر رفته اند.
بدری با اعلام اینکه برای ســال ۱۴۰3 رشــد 
اقتصادی پیــش بینی نمی کنیم، افزود: رشــد 
اقتصادی ۸ درصدی اصلی تریــن هدف برنامه 
هفتم توسعه است و بر اســاس پیش بینی های 
۱۴۰3 نهایتــاً تــا 3.۵ درصد رشــد اقتصادی 
خواهیم داشت. با توجه به بودجه تهیه شده برای 
سال آینده رشد اقتصادی مناسبی را پیش بینی 
نمی کنیــم. دولت باید مجلــس را متقاعد کند 
که آیا این روند بودجه ای که تدوین کرده رشد 
اقتصادی ۸ درصــد در برنامه هفتم توســعه را 

محقق می کند یا خیر؟
دبیر کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی 
در پایان اظهار کرد: در مهرماه ۱۴۰3 نرخ تورم 
سالانه برای خانوارهای کشــور به 33.۶ درصد 
رسیده که نســبت به همین میزان پیش بینی 
می کنیم که نرخ تورم برای ســال آینده پایین 
نخواهد آمد و نهایتاً همان نرخ تورم سال ۱۴۰3 
را خواهیم داشت. البته صحبت های وزیر اقتصاد 
در خصوص نرخ ارزها و تبدیل نرخ و تأثیر ارز به 

ریال این موضوع را نشان نمی دهد.

رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار در نشســت 
هم اندیشی با ناشــران بزرگ بازار سرمایه از تأکید 
مدیران ارشد دولت بر توسعه بازار سرمایه خبرداد 
و گفت: ســازمان بورس در حال برنامه ریزی برای 
پذیرش و عرضه صنایع بزرگ فعال در اقتصاد ایران 

در بازار است.
به گــزارش ایســنا، حجت اله صیدی در نشســت 
هم اندیشی با ناشــران بزرگ بازار سرمایه، با اشاره 
به اثر محدود ریســک های سیســتماتیک بر بازار 
ســرمایه توضیح داد: در دوره مختلف دیده ایم که 
حتی در بدترین شرایط هم بنگاه ها و صنایع تولیدی 
و خدماتی فعال بوده انــد، بنابراین ضمن مراقبت و 

صیانت از بازار نباید به نگرانی ها دامن بزنیم.
وی با اشــاره به اقدامات انجام شده برای صیانت از 
بازار سرمایه، توضیح داد: از هفته گذشته جلساتی 

را به این منظور برگــزار کرده ایم تا با آرامش درباره 
نحوه حفظ ثبات بازار تصمیم بگیریم. رئیس سازمان 
بورس افزود: بازار سرمایه و حتی کسب و کارها نباید 
با یک غوره سردی شان شــود و با یک مویز گرمی، 
مخصوصا در بازار اوراق بهــادار که اطلاعات کاملا 
شفاف و دسترس است، نباید با بیش واکنشی نسبت 
به مسائل مواجه باشیم. صیدی با اشاره به محتوای 
نشست های برگزار شــده در روزهای گذشته اعلام 
کرد: پنج شنبه در جلسه ای مسائل بنیادین بازار را 
بررســی و راهکارهایی را در قالب چند بند طراحی 
کردیم. پیرو آن، در نشست شــنبه صبح با ناشران 

بزرگ هم موضوعات را مطرح کردیم.
وی در ادامــه از همکاری و موافقت مدیران ارشــد 
دولت با توسعه بازار ســرمایه خبر داد و تاکید کرد: 
روز یک شــنبه هفته گذشته جلســه ای با حضور 

رییس جمهور برگزار شــد که در آن نشســت، هم 
وزیر اقتصاد و هم دکتر طیب نیا مشاور عالی رییس 
جمهوری، مصادیق دقیقی از مسائل بازار و صنایع 
بیان کردند و آقای رئیس جمهور دستورات خوبی 

برای رفع مسائل بیان کرد.
رئیس سازمان بورس با اشــاره به جلسه مشترک 
با رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس در عصر روز 
گذشته اعلام کرد: در حال پیگیری مسائل بودجه ای 
در قالب نشست های مشــترک با کمیسیون های 
ذی ربط مجلس شورای اسلامی هستیم. نمایندگان 

مجلس هم در این حوزه بسیار همراه هستند.
صیدی به لزوم رفع موانع توسعه فعالیت صنایع و بازار 
سرمایه در حوزه ناترازی انرژی، به ویژه کمبود گاز 
در زمستان اشاره کرد و گفت: قرار شده بحث قطعی 
گاز صنایع در زمستان را از همین حالا پیگیر شویم. 

به همین منظور مذاکراتی را با دستگاه های مسئول 
برگزار کرده ایم. هم چنین مقرر است از صنایعی که 
به دلیل ناترازی انرژی با مشــکل مواجه اند، بازدید 
کنیم و در مذاکره با وزارت صمت و نفت مشکلاتشان 

را پیگیری و در حد امکان رفع کنیم.
وی در پایان از فعالان بازار سرمایه و ناشران بزرگ 
خواست برای توسعه فعالیت های شان بیشتر وارد 
عمل شوند، چنان که ســازمان بورس هم در حال 
برنامه ریزی برای پذیرش و عرضه صنایع بزرگ فعال 

در اقتصاد ایران در بازار است.
این گزارش حاکی است؛ در ادامه نشست، مدیران 
ارشد نهادهای مالی و ناشــران بازار سرمایه به بیان 
دغدغه های خــود پرداختند و ضمــن حمایت از 
برنامه های سازمان بورس پیشنهادهای را برای بهبود 

شرایط بازار ارائه کردند.

رشد۴۰درصدیدرآمدمالیاتیغیرقابلوصولاستبنزینگراننمیشود

پذیرشوعرضهصنایعبزرگفعالدربازارسرمایه

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران گفت: برای سال 
زراعی جدید در مجمــوع ۳ میلیون تن کود برای 
کشــت پاییزه محصولات زراعی تهیــه و تدارک 
خواهد شد. علیقلی ایمانی با بیان اینکه کشت گندم 
در مناطق مختلف در حال انجام است، گفت: بنابر 
آمار تاکنون  بیش از یک میلیون و ۶۰۰ هزارهکتار 
اراضی به زیرکشت رفتند که با بارندگی های اخیر و 

پرداخت مطالبات، کشت سرعت می گیرد.
او با بیان اینکه مشکلی در تامین بذر گندم نداریم، 
افزود: هم اکنون کود مناطق سردســیر تامین و 

توزیع شده است و کشــتی کود مناطق گرمسیر 
و معتدل رســیدند و امیدواریم هرچه ســریع تر 

ترخیص و توزیع شود.
ایمانی ادامه داد: براساس پیش بینی های صورت 
گرفته امسال ۳ میلیون تن کود برای زراعت کشت 
پاییزه تهیه و تدارک دیده شده است، درحالیکه 
نیاز واقعی برای حفظ و اســتمرار خودکفایی ۵ 

میلیون تن است.
مدیرعامل بنیاد ملی گندمــکاران با بیان اینکه 
خط اعتباری ماشین آلات مجدد راه افتاده است، 

افزود:خط اعتباری ماشین آلات بعد از گذشت ۲ 
سال مجدد راه اندازی شده که این امر در ارتقا و 

بهره وری و پایداری تولید تاثیر بسزایی دارد.
او با بیان اینکه تامین نهاده های کشــاورزی در 
پایداری تولید و خودکفایی تاثیر بســزایی دارد، 
گفت: بنابر برنامه هفتم در محصولات اساســی 
حداقل به خوداتکایی ۹۰ درصد باید برسیم که 
راه اندازی خط اعتباری خرید ماشــین آلات و 
مکانیزاســیون و تامین به موقع دیگر نهاده ها در 

پایداری تولید اثر گذار است.

وزیر نیرو گفت: مصارف برق بالای الگو با قیمت آزاد 
محاسبه می شود و مشترکان پرمصرف لازم است 
مصارف بالای خود را از طریق تابلوی سبز بورس، 
مولد های خورشیدی و یا ذخیره ساز ها تأمین کنند.

به نقل از وزارت نیرو، »عبــاس علی آبادی« افزود: 
سوابق تاریخی نشان می دهد بسیاری از مشکلات و 
چالش های صنعت برق ایران توسط بخش خصوصی 
حل شده است و در شرایط کنونی نیز که این صنعت 
با مشکل ناترازی مواجه اســت، همراهی و کمک 
بخش خصوصی در کنترل و کاهش ناترازی نقش 

بسزایی خواهد داشت.
وزیر نیرو با اشــاره به اینکه صنعت برق ایران یک 
صنعت پرافتخار و پیشــرو در جمهوری اسلامی 
ایران است، ادامه داد: بیست و چهارمین نمایشگاه 
بین المللی برق که با حضور بسیاری از شرکت های 
نوآور، دانش بنیــان و توانمند صنعت برق در حال 
برگزاری است، بخشی از توانمندی ها و دستاورد های 
این صنعت بزرگ به ویژه در بخش خصوصی را به 

نمایش گذاشته است.
وی با ابراز رضایت از برگزاری نشست های تخصصی 
با فعالان بخش خصوصی و تأثیر مثبت آن بر اصلاح 
روند ها خاطرنشان کرد: جلسات تخصصی با فعالان 
بخش خصوصی به صورت هفتگی برگزار می شود 
و خروجی این جلســات نیز با هدف رفع ایراد های 
موجود و بهتر کردن شــرایط برای فعالیت بخش 
خصوصی در صنعت برق به صورت جدی تا حصول 

نتیجه پیگیری می شود.
علی آبادی با تأکید بر لزوم تعامل و همکاری بخش 

خصوصی با وزارت نیرو برای حل مشکل ناترازی در 
صنعت برق ادامه داد: وزارت نیرو پشتیبان و حامی 
بخش خصوصی است و با این بخش در مسیر حل 
مشکلات صنعت برق به ویژه مشکل ناترازی رقابت 

نمی کند.
وی در ادامه بر لزوم گفتگو با مردم و فرهنگ سازی 
در خصوصی مصرف صحیح انــرژی تاکید کرد و 
افزود: به واســطه پدیده تغییر اقلیم و شکل گیری 
زمستان های بسیار سرد و تابستان های بسیار گرم، 
تأمین انرژی و سوخت کافی در کشور با مشکلات 
فراوانی رو به رو است که این موضوع علاوه بر لزوم 
مشــارکت عمومی در حوزه صرفه جویی نیازمند 
کاهش شدت مصرف انرژی و بهینه سازی مصرف 
انرژی اســت. علی آبادی در همیــن زمینه اظهار 
داشت: با وجود اینکه در هفته آغازین ماه آبان قرار 
داریم، در برخی نقاط کشور بارش یک متری برف را 
شاهد هستیم که پیش از این سابقه نداشته است و 
بیانگر این است که به لحاظ اقلیمی با شرایط جدید 

و دشواری رو به رو هستیم.
وزیر نیرو در بخش دیگری از سخنان خود به آغاز 
عملیات اجرایی ۱۴ مگاپروژه توســط وزارت نیرو 
برای عبور موفق از اوج بار ســال ۱۴۰۴ اشاره کرد 
و گفت: وزارت نیرو برای عبور موفق از اوج بار سال 
آینده ۱۴ مگاپروژه را در دستور کار قرار داده است 
که شامل اقدامات گسترده ای مانند افزایش بازدهی 
و تعمیرات دوره ای نیروگاه ها، احداث نیروگاه های 
جدید، نصب کنتور های هوشمند، اصلاح و نوسازی 
شبکه برق سراسری می شود و در اجرای کامل این 

پروژه ها به کمک بخش خصوصی نیاز است.
وی، مدیریت و بهینه سازی مصرف برق را یکی از 
اصلی ترین راهکار های موجود برای حل مشــکل 
ناترازی برق کشور دانست و در همین زمینه افزود: 
شدت مصرف انرژی در ایران بسیار بالاست و علاوه 
بر آن بخش محدودی از مشترکان به واسطه مصارف 
بسیار بالاتر خود نسبت به الگو ناترازی برق را تشدید 
می کنند که باید در دو حــوزه اقدامات اصلاحی 

ویژه ای صورت بگیرد.
علی آبادی با تأکید بر اینکه وزارت نیرو بر اســاس 
قانون تنها به مصارف برق تا سطح الگو یارانه پرداخت 
خواهد کرد، اظهار داشت: آن دسته از مشترکانی که 
مصارف بالایی دارند، یا بایــد با اقدامات مدیریتی 
مصرف برق خود را به ســطح الگو نزدیک کنند و 
یا برق مازاد خــود را از طریق روش های جایگزین 
ماننده ذخیره ساز، مولد های خورشیدی و بورس 

انرژی تأمین کنند.
همچنین در این نشست، »یزدان رضایی« معاون 
برنامه ریزی و اقتصــادی وزارت نیــرو اقدامات و 
برنامه های وزارت نیرو به منظور تســهیل فعالیت 
بخش خصوصی در صنعت برق را تشــریح کرد و 
در بخشی از ســخنان خود گفت: وزیر نیرو از روز 
آغازین شروع به کار خود نسبت به لزوم حل مشکل 
و دغدغه های بخش خصوصی فعال در صنعت برق 
تأکید کرده است و وزارت نیرو در دوره جدید مصمم 
است مشکلات پیش روی بخش خصوصی مانند 
تأمین مالی در تعامل با دیگــر نهاد ها مانند بانک 

مرکزی و وزارت اقتصاد حل کند.

مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران گفت: برای سال زراعی جدید در مجموع 
۳ میلیون تن کود برای کشت پاییزه محصولات زراعی تهیه و تدارک خواهد 
شد. علیقلی ایمانی با بیان اینکه کشت گندم در مناطق مختلف در حال 
انجام است، گفت: بنابر آمار تاکنون  بیش از یک میلیون و ۶۰۰ هزارهکتار 
اراضی به زیرکشت رفتند که با بارندگی های اخیر و پرداخت مطالبات، کشت 

سرعت می گیرد. او با بیان اینکه مشکلی در تامین بذر گندم نداریم، افزود: هم 
اکنون کود مناطق سردسیر تامین و توزیع شده است و کشتی کود مناطق 
گرمسیر و معتدل رسیدند و امیدواریم هرچه سریع تر ترخیص و توزیع شود.
ایمانی ادامه داد: براساس پیش بینی های صورت گرفته امسال ۳ میلیون 
تن کود برای زراعت کشت پاییزه تهیه و تدارک دیده شده است، درحالیکه 

نیاز واقعی برای حفظ و استمرار خودکفایی ۵ میلیون تن است. مدیرعامل 
بنیاد ملی گندمکاران بــا بیان اینکه خط اعتباری ماشــین آلات مجدد 
راه افتاده است، افزود:خط اعتباری ماشــین آلات بعد از گذشت ۲ سال 
 مجدد راه اندازی شده که این امر در ارتقا و بهره وری و پایداری تولید تاثیر 

بسزایی دارد.

تامین ۳ میلیون تن کود برای سال زراعی جدید

مصارف برق بالای الگو با قیمت آزاد محاسبه می شود

تامین ۳ میلیون تن کود برای سال زراعی جدید
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نشست مدیرعامل شــرکت مادرتخصصی برق 
حرارتی بــا مدیران عامل شــرکت های تولید و 
مدیریت تولید برق سراسر کشور به منظور بررسی 
آخرین وضعیت این صنعت و تمهیدات پیش رو 

برای تولید برق پایدار مشترکان برگزار شد.
به گــزارش وزارت نیــرو، ابوالفضل عســگری، 
مدیرعامل شــرکت برق حرارتی در این نشست 
با تاکید بر اینکه برنامه هــای ارتقای توان تولید 
واحدهای گازی و رفع محدویت تولید واحدهای 
بخاری باید بــه جدیت دنبال شــود، ادامه داد: 
لازم اســت که راهکارهای موجود برای جبران 
فاصله بین ظرفیت عملی نیروگاه های حرارتی با 
انرژی تولید شده شناسایی و برنامه لازم از سوی 
شــرکت های مدیریت تولید برای اولویت بندی 

پروژه ها و اجرای اقدامات مربوطه تدوین شود.
وی بر لزوم احــداث بخش بخــار نیروگاه های 
سیکل ترکیبی دولتی تاکید کرد و افزود: اجرای 
این پروژه   ها علاوه بر افزایش ظرفیت تولید برق 
کشور باعث رشد راندمان نیروگاه   های حرارتی و 

کاهش مصرف سوخت نیروگاه   ها می شود.
عســگری با اشــاره به محدودیت منابع آبی در 
کشور بر لزوم تکمیل هر چه سریعتر برج خشک  
نیروگاه های اصفهان و شهید مفتح همدان اشاره 
کرد و گفت: در راســتای اجرای سیاســت های 
صنعت برق حرارتی به منظــور صرفه جویی در 
مصرف آب، پروژه تبدیل سیستم خنک کننده تر 
واحدهای پنج و دو نیروگاه های اصفهان و شهید 

مفتح در دستور کار قرار گرفته که با تکمیل این 
طرح ها شاهد صرفه جویی 8۵ درصدی در مصرف 

آب این دو واحد خواهیم بود.
مدیرعامل شرکت برق حرارتی با اشاره به اینکه 
جایگزینــی واحدهای نیروگاهی فرســوده در 
اولویت برنامه هــای برق حرارتی قــرار خواهد 
گرفت، اضافه کــرد: با توجه بــه در پیش بودن 
روزهای سرد سال مسئله ذخیره سازی سوخت و 
تهمیدات مربوطه برای تولید برق پایدار زمستانه 
نیروگاه های حرارتی به صورت جدی در دستور 

کار قرار مدیران استانی قرار گیرد.
عسگری با بیان اینکه ســتاد شرکت، پشتیبان 
و تســهیل گر شرکت هاســت و کار اصلــی در 
شرکت های زیر مجموعه انجام می شود، گفت: 
رعایت بودجه مصوب و انضبــاط مالی، کاهش 
زمان برنامه تعمیرات نیروگاه های حرارتی، اتصال 
نیروگاه ها به خط لوله فرآوردهای نفتی، پیگیری 
تامین ســوخت نیروگاه ها توســط شرکت های 
مربوطه در استان ها، تعیین تکلیف پرونده های 
سنواتی و... از دیگر مواردی است که باید از سوی 

مدیران مربوطه مورد پیگیری جدی قرار بگیرد.
مدیرعامل شرکت برق حرارتی با تاکید بر مسئله 
تکریم مادی و معنوی پرسنل صنعت نیروگاهی، 
گفت: توجه ویژه به وضعیت معیشــت پرسنل، 
جانشین پروری، نگهداشــت نیروی انسانی و... 
از موضوعات مهمی است که باید در حوزه منابع 

انسانی به آن توجه شود.

سهرابی گفت: پروانه ساختمانی بیش از 8 هزار واحد 
مسکونی برای محرومان کشور صادر شده و تاکنون 
۵۲ میلیارد تومان برای ســاخت مسکن محرومان 
اختصاص یافته اســت. حمید رضا سهرابی معاون 
مسکن شهری بنیاد مسکن با اشاره به اینکه اولویت 
اصلی ما ساخت مسکن برای تمامی محرومان کشور 
با همکاری دستگاه های مختلف است گفت: در طول 
چند سال گذشته در این زمینه اقدامات قابل توجهی 
صورت گرفته و با تخصیص زمین در این بخش توانسته 

ایم بخشی از نیاز مسکن محرومان را تامین کنیم.
وی ادامه داد: در حال حاضر با توجه به دســتور وزیر 
راه وشهرســازی مبنی بر اولویت قرار دادن مسکن 
محرومان بخشی از پروژه هایی که در این حوزه دچار 
عقب ماندگی شــده بود را جبران و اقدام به تکمیل 

بخشی از واحدها کرده ایم .
او بیان کرد: هم اکنون همکاری مشترک بنیاد مسکن 
و سازمان ملی زمین و مسکن برای ساخت ۵۰ هزار 
واحد مسکن محرومان نیز در حال برنامه ریزی برای 

اجراست. در خصوص اجرای این تفاهم نامه با سازمان 
ملی زمین و مسکن تاکنون اراضی احداث ۱8 هزار 
واحد تامین شده است. معاون مسکن شهری بنیاد 
مسکن انقلاب اســلامی با بیان اینکه در یک سال 
گذشته ۵۲ میلیارد تومان از منابع داخلی بنیاد مسکن 
برای مســکن محرومان در بخش شهری تخصیص 
یافت، افزود: در صورت همکاری بانک ها برای پرداخت 
تسهیلات ساخت شــاهد بهبود و تسریع در اجرای 
ســاخت خواهیم بود. ســهرابی تصریح کرد: پروانه 
ســاختمانی حدود 8 هزار واحد مسکونی محرومان 
موضوع تفاهم نامه بنیاد و ســازمان ملی صادر شده 
اســت و ۴ هزار و ۶۰ واحد نیز وارد مرحله ساخت و 
ساز شده است. معاون مســکن بنیاد مسکن یادآور 
شد: مقدمات اجرای این واحدها از ابتدای امسال آغاز 
شده است و با توجه به اینکه ساخت هر واحد مسکونی 
حدود ۲ ســال به طول می انجامد برنامه تحویل و 
تکمیل واحدهایی که آغاز شده اند در سال های آینده 

در دستور کار قرار گرفته  است.

رئیس اتاق تعــاون ایران با 
اشاره به تصویب سند توسعه 
تعاون در سال گذشته گفت: 
در سال گذشته ارزش سهام 
عدالــت 8۵ همــت بود که 

امسال پیش بینی می شود به ۱۳۰ همت برسد.
بهمن عبدالهی رئیس اتاق تعاون ایران در جلسه هم 
اندیشی با اعضای کمیســیون جهش تولید مجلس با 
بیان اینکه در حال حاضر ارزش سهام عدالت در کشور 
8۵همت است که پیش بینی می شــود ارزش آن به 
امسال به ۱۳۰ همت برســد که ما پیشنهاد کرده ایم 
که به جای پرداخت آن در طول سال به مبالغ کم ۵۰۰ 
هزار تومان تا یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان از طریق 
این مبالغ بتوانیم ارزش پرتفوی آن را تقویت و بتوانیم 

سهام یک شرکت دولتی را خریداری کنیم.
عبدالهی با بیان اینکه  ســهام عدالت اتاق تعاون ایران 
۴۰ بنگاه بزرگ و ۳۰ شرکت بورسی کشور را در اختیار 
دارد که ۷۰۰ همت ارزش پرتوی آن است گفت: نزدیک 
پنج سال است که در هفت استان انتخابات برگزار شد 
و سهام عدالت سود قابل 8۵ همت سود سهام عدالت 
در سال گذشته بود به جای آن که در بین مردم تقسیم 
کنیم به جای آن صرف خرید سهام شرکت های دیگر 

کنیم و سبد سهام را افزایش دهیم.
رئیس اتاق تعاون ایران  با بیان اینکه  ۱۰۴ هزار و ۶۰۹ 
تعاونی فعال در کشور داریم که در حوزه های مختلف 
فعال هســتند گفت: یک میلیون و ۹۰۰ هزار اشتغال 
ایجاد کرده اند که حدود هشت تا ۹ درصد اشتغال کشور 

را به خود اختصاص داده اند.
وی  با بیان اینکه ۵۲ درصد از جامعه  شــامل ۵۳ هزار 
تعاونی در حوزه تولید مشغول به کار هستند گفت: در 
کشور حوزه اقتصادی وجود ندارد که در آن تعاونی ها 
نقش آفرینــی نکنند در حوزه کشــاورزی حدود ۵۰ 
درصد محصولات کشاورزی توسط تعاونی ها تولید می 
شود. همچنین در حوزه معادن و صنایع پایین دست 
پتروشیمی تعاونی ها فعال هستند. عبدالهی توضیح 

داد: در قانون برنامه پنجم توسعه برای تعاونی ها برنامه 
تعیین شده بود که از ۵ به ۲۵ درصد برسد که این هدف 
محقق نشد و با این هدف فاصله داریم اکنون سهم ما در 

اقتصاد کشور حدود ۵ تا ۶ درصد است.
رئیس  اتاق تعاون ایران تاکید کرد: بخش تعاون با همه 
ظرفیت های قانونی نتوانسته است نقش قانونی خود را 
اجرا کند که این امر به اجرای سیاست ها باز می گردد 
در بخش های مختلف قانون بــه موضوع تعاون تاکید 
شده است ولی این بخش از قانون اجرایی نشده است. 
وی اظهار کرد: یکی از مهم ترین مساله که گله ماست 
این است که قوانین خوبی در حوزه تعاون وجود دارد اما 

نظارتی بر اجرای این قوانین وجود ندارد.
وی با اشاره به جزییات سند توســعه تعاون گفت: در 
اواخر دولت دهم تصویب و ابلاغ شــد که بعد از آن در 
دولت های یازدهم و دوازدهم اجرایی نشد و 8۵ درصد 
آن متوقف شد. با روی کار آمدن دولت سیزدهم سند 
مورد بازنگری قرار گرفــت و در هیات دولت تصویب و 

سال گذشته ابلاغ شد.

 وی افزود: سند توسعه تعاون به تعاونی ها کمک کنید 
و در احکام سند توســعه تعاون که برای ۳۱ دستگاه 
اجرایی 8۱ حکم تعیین شــده است .وی با بیان اینکه 
بانک ها نقش تامین مالی دارند گفت: ما در بخش تعاون 
بانک توســعه تعاون داریم که با سرمایه ۵۰۰ میلیارد 
تومانی شــروع کرد و اکنون ســرمایه ۶ هزار میلیارد 
تومانی دارد که بیش از نیمی از آن اوراق است. رئیس 
اتاق تعاون ایران بیان کرد: صندوق ضمانت مربوط به 
صندوق نیز ۲۰۰ هزار میلیارد تومان سرمایه دارد که 
پاسخگوی تعاونی های سهام عدالت از زمان دستور بر 

آزادسازی این سهام  بوده است.
عبدالهی اظهار کرد: تقویت تعاونی های مرز نشینان 
خود نقش بســیار موثری در کاهش حجم قاچاق در 
کشور دارد که متاسفانه در سال های گذشته متاسفانه 
تعاونی ها در این بخش بســیار ســرکوب می شــد و 
همین امر خود باعــث تقویت فعالیــت قاچاقچیان 
 در مرزهــا می شــود امــا متاســفانه به ایــن بخش 

بی توجهی شده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۵۳ هزار تعاونی در حوزه تولید مشغول به کار هستند

رشد سرمایه گذاری خارجی در بخش تعاون 
تولید برق پایدار مشترکان در دستور کار است

ذخیره سازی سوخت پایدار زمستان 

تخصیص ۵۲ میلیارد تومان برای ساخت مسکن محرومان 

ترویج گفتمان تعاون در کشور
حمید حاج اسماعیلی، کارشنای اقتصادی 
دولت باید به تعاونی ها و ظرفیت های آن باور داشته 
باشد. اگرچه در ساختار اقتصادی کشور از تعاونی ها 
به عنوان یکی از بخش ها یاد شده و حتی در اصل 
۴۴ قانون اساسی نیز به آن اشاره شده اما در زمینه 
تحقق جایگاه واقعی این بخش در اقتصاد با یک 
مشکل بزرگ مواجهیم. نخستین مشکل، دولتی 

بودن اقتصاد کشور است.
در پی وجود این رویکرد طی چند دهه گذشته 
ســهم بخش تعاون در اقتصاد کشور افزایشی را 
آنگونه که باید نداشته است. در حال حاضر بالغ 
بر 8۰ درصد از اقتصاد کشــور در اختیار دولت 
است. تا مادامی که دولت بانی و داوطلب واگذاری 
تصدی گری بخش های مختلــف اقتصادی به 
بخش خصوصی و تعاونی نباشد این سهم افزایش 

پیدا نمی کند.
در راستای ایجاد گفتمان تعاون، نیاز به باور عمومی 
و حاکمیتــی داریم. ثبات اقتصــادی به تثبیت 
موقعیت و ترویج گفتمان تعاون در کشور کمک 
می کند. تعاون یک رویکرد و ماهیت اجتماعی و 
اقتصادی است، در حالی که بیشتر تمرکزمان روی 
مسأله اقتصاد است که چرا بخش تعاون در اقتصاد 

رشد نکرده است.
اگر رویکرد مردمی از نگاه حاکمیتی و دولتی به 
مردم و تعاون نداشته باشــیم و نتوانیم تعامل و 
همکاری و جذب مشارکت داشته باشیم، تعاون 
حتی با واگذاری های بخش اقتصادی هم شکل 
نمی گیرد. دولت باید به تعاونی ها و ظرفیت های 
اقتصادی و اجتماعی آنها باور جدی داشته باشد و 
به همین سبب مردم می توانند از طریق تعاونی ها 
به  عنوان تولیدکننده در کسب وکار های مختلف 
حضور پیدا کرده و به صــورت جمعی در اقتصاد 

کشور نقش آفرینی کنند.
یکی دیگراز موانع پیش روی فعالیت تعاونی ها در 
اقتصاد ایران به مساله عدم اعتقاد حاکمیت و دولت 
به مشارکت مردم و بخش خصوصی بر می گردد. در 
واقع درست است که در صحبت ها و حتی قانون 
بر تحقق این سهم تکید شده اما در عمل اعتقاد 
و باور جدی به بخش تعاون وجود ندارد. البته این 
امر دلایل متعددی دارد که ازجمله آن می توان به 
روند سنتی اقتصاد و وابستگی به درآمد های نفتی 

در کشور اشاره کرد.

آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان نورآباد سری )۲۱۷( جمعی

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحدثبتی نورآباد مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرر و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل 
در دو نوبت آگهی میگردد. در صورتی که هر کس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد و املاک محل تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع محترم قضایی تقدیم و گواهی نظیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد 
با معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از 

مراجعه منضور به دادگاه نیست تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰8/۰8
نوبت دوم۱۴۰۳/۰8/۲۳ 

۱- تقاضای »فیروزه محمودی زمانه« فرزند رسول نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۴۰۴۱ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره »« 
فرعی از ۲8۲ اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه فیروزه محمودی زمانه ۲-تقاضای »محمد محمدی « فرزند محمد حسین نسبت 
به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۲8۵8.۴۱ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره »« فرعی از ۲8۶ اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از 

مالکیت مالک اولیه محمد محمدی فرزند محمد حسین 
۳-تقاضای  »محمد محمدی« فرزند محمد حسین نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۱۱۶۰۱.۹ متر مربع مجزی شده از پلاک 

شماره» «فرعی از۲8۶اصلی واقع دربخش ۱۱خروجی ازمالکیت مالک اولیه علی عباس مرادحاصلی
۴- تقاضای »محمد محمدی «فرزند محمد حسین نسبت  به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۲۹۱.۶ 8مترمربع مجزی شده ازپلاک شماره» 

«فرعی از۲8۶اصلی واقع دربخش ۱۱خروجی ازمالکیت مالک اولیه  محمد محمدی فرزند محمد حسین 
۵ - تقاضای  »محمد محمدی« فرزند محمد حسین  نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی  بمساحت »8۰۵.۵« متر مربع مجزی شده از پلاک 

شماره »« فرعی از۲8۶اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه محمد محمدی فرزند محمد حسین
۶- تقاضای  »محمد محمدی« فرزند محمد حسین  نسبت به ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۱۴۷۴.8 متر مربع مجزی شده از پلاک 

شماره »« فرعی از ۲8۶ اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه خدامرادمرادی
۷ - تقاضای  »محمد محمدی« فرزند محمد حسین  نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۱۳۹۶.۴ متر مربع مجزی شده از پلاک 

شماره »«فرعی  از ۲8۶ اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه  خدامراد مرادی
8  - تقاضای  »محمد محمدی« فرزند محمد حسین  نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۲۱۶۶.۲مـترمربع

مجزی شده از پلاک شماره »«فرعی  از ۲8۶ اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه  خدامراد مرادی
 ۹ - تقاضای »محمد محمدی« فرزند محمد حسین نسبت به ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۲۶۵8.۳ متر مربع مجزی شده از پلاک 

شماره »« فرعی از ۲8۶اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه خدامراد مرادی 
۱۰- تقاضای »محمد محمدی« فرزند محمد حسین نسبت به ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۴8۰۳.۲متر مربع مجزی شده ازپلاک 

شماره »« فرعی از ۲8۶اصلی واقع در بخش ۱۱ خروجی از مالکیت مالک اولیه خدامراد مرادی
شماره نامه:۱۱۴/۶/۱۴۰۳/۳۷۳۱

شناسه:۱8۱۵۱۶۵
حسین علیزاده
رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان نورآباد
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فناوری و 
اطلاعات

اینستاگرام کیفیت ویدئوهای کم بازدید را کاهش می دهد
مدیر اینســتاگرام در پیامی اعلام کرد این پلتفرم کیفیت ویدئوهایی که بازدید 
کمتری دارند را عمدا کاهش می دهد. به گزارش مهر به نقل از ورج، برخی کاربران 
اینستاگرام از تار بودن ویدئوهایی که در این شبکه اجتماعی ظاهر می شود، گله 
دارند. این در حالی است که برخی دیگر از ویدئوها بسیار شفاف و واضح هستند. 
دلیل این امر آن اســت که ظاهرا کیفیت ویدئوهای آپلود شده در اینستاگرام به 

تعداد بازدیدهای آن بستگی دارد.
»آدام موسری« رییس اینســتاگرام در ویدئویی توضیح داد چرا برخی ویدئوها با 
کیفیتی پایین تر از بقیه نمایش داده می شــوند. او در این باره گفت: به طور کلی 
ما می خواهیم بالاترین کیفیت ویدئو را نشان دهیم. اما اگر ویدئویی برای مدتی 
طولانی تماشا نشود )چون بخش اعظم بازدید از محتوا در زمان آغاز آپلود آن رخ 
می دهد( ما کیفیت آن را کاهش می دهیم. همچنین اگر دوباره زیاد تماشا شود، 

ما دوباره کیفیت آن را بالا می بریم.
او در ادامه افزود: این پلتفرم اقدام مذکور را برای نمایش محتوا با بالاترین کیفیت 
برای کاربران انجام می دهد. همچنین موسری در واکنش به انتشار پستی در اپ 
»تردز« که حاوی این کلیپ بود، نوشت: اینستاگرام منابع بیشتری به ویدئوهای 

خالقان محتویی اختصاص می دهد که بازدید بیشتری را جذب می کنند.
او در پاسخ به سوال کاربری دیگر درباره آنکه چنین روشی به خالقان محتوای نوپا 
و کوچک تر آسیب می زند یا خیر، نوشته بود تغییر در کیفیت محسوس نیست. 
اظهارات موسری با روشی که متا )شرکت مادر اینستاگرام( قبلا اعلام کرده بود، 
همخوانی دارد. متا در ۲۰۲۱ میــلادی پیش بینی کرد که نمی تواند روند فزایند 

ویدئوهایی که در پلتفرم آپلود می شود را کنترل کند.

اندونزی خرید و فروش آیفون ۱۶ را ممنوع کرد
اندونزی خرید و فروش آیفون ۱۶ را ممنوع کــرده و اقداماتی برای جلوگیری از 
واردات آن نیز انجام داده است. به گزارش مهر به نقل از فون آرنا، ممنوعیت آیفون 
۱۶ در اندونزی در اوایل ماه جاری میلادی و به دلیــل عدم تعهد به وعده اپل در 
زمینه سرمایه گذاری در این کشور وضع شد. در حال حاضر دولت اندونزی منتظر 
است سرمایه گذاری ۱۴.۷۵ میلیون دلاری باقیمانده را انجام دهد که بدون شک 

مبلغ اندکی برای این شرکت بزرگ به حساب می آید.
سرمایه گذاری مذکور بخشی از برنامه شرکت برای تاسیس »اپل آکادمیز« در این 
کشور است. علاوه بر آن تیم کوک مدیر ارشــد اجرایی اپل نیز اخیرا از این کشور 
بازدید و درباره افتتاح واحدهای مونتاژ محلــی مذاکره کرد. چنین واحدهایی به 
اقتصاد کشور رونق می دهند و آن را به رقیبی برای صنایع چینی و هندی تبدیل 
می کند. البته طبق اطلاعات موجود از وزارت صنعت اندونزی توریســت ها می 
توانند هنگام بازدید از این کشور آیفون ۱۶ همراه داشته باشند. همچنین آنها می 
توانند حداکثر ۲ موبایل همراه خود به اندونزی بیاورند. به طور مشابه به نظر می 
رسد شــهروندان اندونزی نیز می توانند یک آیفون ۱۶ را از خارج همراه خود به 
کشور بیاورند البته باید مالیات آن را پرداخت کنند و حق فروش دستگاه را ندارند.

گوگل با تقلید از اپل ویژگی جدید اندروید را ارائه می کند
گوگل مشغول توسعه قابلیتی مشابه دینامیک آیسلند اپل در آیفون است که احتمالا در 

اندروید ۱۶ ارائه خواهد شد.
به گزارش مهر به نقل از »گوگل ۹ تا ۵«، قابلیت »دینامیک ایسلند« آیفون به ندرت استفاده 
می شود اما یکپارچه ســازی آن با قابلیت »لایو اکتیویتیز« در iOS موجب کارآمدی آن 
شده است. اکنون به نظر می رسد گوگل نیز مشغول آماده سازی است تا ویژگی مشابه آن 
به نام Rich Ongoing Notifications را به اندروید بیفزاید. دینامیک ایسلند روشی 
هوشمندانه برای دور کردن توجه از برش نمایشگر برای دوربین در آیفون های جدید است 
اما علاوه بر آن سبب می شود رصد » لایو اکتیویتیز« از اپلیکیشن ها نیز ساده تر شود. لایو 
اکتیویتیز را می توان برای موارد مختلف به کار برد اما کارآمدترین آنها رصد فرایندهای ادامه 

دار مانند انتظار برای تاکسی اینترنتی، مسیریابی یا ردیاب پیک غذا است.
اپلیکیشــن های اندروید مــی تواننــد اطلاعات مشــابهی را از طریق نوتیفیکیشــن 
ها نیز به اشــتراک بگذارند امــا قابلیت های موجــود در آیفون به طور حتــم کارآمدتر 
اســت. اکنون گوگل نیز راه حلی برایمشــکل یافته اســت. طبق گزارشی جدید گوگل 
مشــغول توســعه قابلیــت Rich Ongoing Notifications در APIنســخه بتا 
اندروید ۱۵QPR۱ اســت که به اپلیکیشــن ها اجازه می دهد اطلاعاتی درباره فعالیت 
 شــان به شــیوه ای کارآمدتر نمایــش دهنــد. در حقیقتAPIجدید به اپ هــا اجازه 
می دهد نوتیفیکیشن هایی فراتر از یک آیکون ساده بسازند. مدل سازی های این ویژگی با 
استفاده از API شکل نهایی آن را در عمل نشان می دهد. گوگل احتمالا این ویژگی را در 
اندوید ۱۶ به عنوان یک قابلیت در سطح سیستم ارائه می کند زیرا این یک ویژگی در سطح 
سیستم است که توسعه دهندگان به زمان نیاز دارند تا برنامه های خود را برای پشتیبانی 
از آن به روز کنند،. اما با توجه به آنکه این قابلیت در نسخه QPR۱ رصد شده، ممکن است 

زودتر نیز ارائه شود.

تحول در فناوری اینترنت اشیاء با توسعه سامانه های برد بلند
یک شرکت دانش بنیان با حمایت ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات در 
راستای بومی سازی محصولات اینترنت اشیاء )IoT( موفق به تولید سامانه برد بلند اینترنت 
اشیاء شده است. به گزارش مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، میثم ثقفیانی، مدیرعامل شرکت دانش بنیان ماهان الکترونیک پرنیا، ضمن 
اشاره به دستاوردهای این شرکت در حوزه فناوری اینترنت اشیا و تمرکز بر روی فناوری 
LoRaWAN، تأکید کرد: از همان ابتدای فعالیت شرکت، بر روی تحقیق و توسعه تیم فنی 

تمرکز ویژه ای داشتیم. 
هدف اصلی ما دستیابی به بازارهای جهانی و پاســخگویی به تقاضای روزافزون بازارهای 
بین المللی برای محصولات اینترنت اشیا بوده است. با استفاده از منابع داخلی شرکت و دانش 
فنی کسب شده در حوزه LoRaWAN، اکنون به طور کامل بر این فناوری مسلط شده ایم.

وی به چالش های اولیه ورود به بازار و ضرورت تحقیق در فناوری های نوپا اشاره کرد و افزود: 
ما از سال ۱۴۰۰ در زمانی که فناوری LoRaWAN هنوز نوپا بود، تحقیقات خود را در این 
حوزه آغاز کردیم. با وجود اینکه در آن زمان فناوری LoRa P۲P خیلی کم شناخته شده 
 LoRaWAN روی فناوری WAN بود، اما با توجه به هدف ما برای ایجاد یک شبکه گسترده
تمرکز کردیم. مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با اشاره به کارایی اینترنت اشیاء در ایجاد 
شهرهای هوشمند، کشــاورزی هوشــمند و مدیریت انرژی، گفت: عوامل حیاتی که در 
پیاده سازی زیرساخت های گسترده اینترنت اشیاء با آن ها مواجه هستیم، شامل مصرف 
بسیار پایین باتری، قابلیت رومینگ بین شبکه های مجاور و برد بلند ارتباطی هستند. این 
چالش ها به ویژه در مناطق شهری، کشاورزی و دریایی که پوشش شبکه ممکن است محدود 
 LoRaWAN باشد از اهمیت بیشتری برخوردارند. ثقفیانی در ادامه به نحوه کارکرد شبکه
اشاره کرد و گفت: این شبکه از سه بخش اصلی ســرور، گیت وی و نود )Node( تشکیل 
شده که سرور وظیفه مدیریت شبکه و اپلیکیشن ها را بر عهده دارد. گیت وی ها به عنوان پل 

ارتباطی بین سرور و نودها عمل کرده و به اینترنت متصل می شوند.
وی افزود: انواع مختلف گیت وی ها با ارتباط شبکه PoE، LTE CAT۱ و WiFi طراحی و 
تولید می شوند و قابلیت نصب در محیط های داخلی یا بیرونی را دارند. یکی از محصولات 
برجســته ما، مینی برد امبدد لینوکسی به نام MahanPi B+ اســت که نشان دهنده 
ظرفیت های بالای فناوری های ارائه شده توسط شــرکت ما است. ثقفیانی همچنین به 
ویژگی های نودها پرداخت و توضیح داد: نودها انواع مختلفی دارند و می توانند اطلاعات 
مختلفی را از محیط جمع آوری کرده و به سرور ارســال کنند. همچنین، این نودها قادر 

هستند تا عملگرهای خاصی را کنترل کرده و فرمان های عملکردی را اجرا کنند.

اخبار

متخصصــان یــک شــرکت 
دانش بنیان ایرانی با دستیابی 
بــه دانش  فنــی، »ســامانه 
مدیریت باتری و باتری خانه« 
را مطابــق با نیازهای کشــور 
بومی سازی کرده اند. اســتفاده از این دستگاه به تأمین 
برق تجهیزات مختلف کاربــردی در صنایع مختلف در 

شرایط اضطراری و قطع برق کمک شایانی خواهد کرد.
موسی آیتی، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان و عضو 
هیات علمی دانشــگاه تهران در گفت وگو با ایرنا با بیان 
اینکه امروزه تقریبا در همــه صنایع برای تأمین برق در 
شرایط اضطراری از باتری خانه  بزرگ استفاده می شود، 
اظهار کرد: در باتری خانه های کوچــک و بزرگ عموماً 
از ۴ تا ۱۰۰۰ باتری توان بالا وجــود دارند که به صورت 
»ســری - موازی« با یکدیگر قرار گرفتــه و انرژی لازم 
برای تجهیزات را تأمین می کنند که قیمت هر یک از این 

باتری ها بین ۵ تا ۳۰ میلیون تومان است.
این فعال حوزه دانش بنیان همچنین با یادآوری اینکه 
با در نظــر گرفتن ســایر تجهیزات همچون شــارژر و 
تابلوهای برق، باتری خانه تجهیزی گران قیمت و بسیار 
حیاتی برای صنایع محســوب می شــود، خاطرنشان 
کرد: البتــه تجهیزاتی کــه باتری خانه، انــرژی آن ها 
 را تأمیــن می کند صدها و شــاید هــزاران برابر مهم تر 

و گرانقیمت تر هستند.
آیتی افزود: تقریباً همه صنایــع، باتری خانه دارند که از 
آن جمله می توان به صنایع نفت و گاز، بیمارســتان ها، 
خودروسازی ها، نیروگاه ها، پست های برق انتقال، توزیع، 
نیروگاه های تجدیدپذیر، صنایع مخابرات، کارخانه های 
تولیدی، ایســتگاه های مترو و سیســتم حمل و نقل، 
اتاق های سرور و سیستم های امنیتی در ادارات و مدارس 
اشاره کرد. به گفته این عضو هیأت علمی دانشگاه تهران، 
برای مثال در یک پالایشگاه و نیروگاه ممکن است ۱۲ 

باتری خانه وجود داشته باشد.
وی با توضیح این که عمر مفید هر باتری بسته به شرایط 
محیطی، نحوه استفاده، کیفیت و قیمت آن بین دو تا ۱۰ 
سال است، تصریح کرد: بنابراین همه باتری ها باید توسط 

اپراتور متخصص به صورت دوره ای )مثلا سه روز یک بار( 
بازدید و با تستر باتری بررسی شوند و از صحت هر باتری 
اطمینان حاصل شود تا در زمان اضطرار، انرژی الکتریکی 

به صورت مطمئن در دسترس باشد.

قابلیت اطمینان در عملکرد کلی باتری خانه، 
امری حیاتی است

مدیر عامل این شــرکت دانش بنیان با بیــان اینکه در 
بازه بین زمان های تســت از عملکرد مناســب باتری ها 
اطلاعاتی در دست نیست، افزود: اگر هر یک از باتری ها 
در یک آرایش سری از باتری ها خراب شود عملکرد کل 
باتری خانه مختل خواهد شــد. بنابراین، در باتری خانه 
قابلیت اطمینان )Reliability( در عملکرد کلی بسیار 

حیاتی است.
آیتی به سابقه فعالیت پژوهشی و فناورانه این مجموعه 
دانش بنیان از سال ۱۳۹۵ در راستای پاسخ به نیازهای 
موجود در زمینه سامانه مدیریت باتری اشاره کرد و گفت: 
با توســعه الگوریتم های تخمین و شناسایی، روش های 
کنترلی مناسب و سخت افزار الکترونیکی لازم در نهایت 
موفق به تولید و تجاری سازی »سامانه مدیریت باتری و 
 )Battery Management System( »باتری خانه

به عنوان یک محصول فناورانه مورد تایید شدیم.
وی در ادامه توضیح داد: این ســامانه شامل بخش های 
اصلی زیرســامانه پایش و مدیریت شــرایط محیطی 
 Environmental Condition باتری خانــه یــا
Monitoring System، زیرسامانه پایش و مدیریت 
 Battery Monitoring یا ،UPS /باتری ها/شــارژر
 Battery( امپدانســمتر و تســتر باتــری ،System
Impedance Meter and Tester( و همچنیــن 

نرم افزارهای مانیتورینگ و ارتباطات است.
این عضو هیأت علمی دانشــگاه تهران خاطرنشان کرد: 
همه این زیرسامانه ها با دانش بومی و تلاش متخصصان 
شرکت توســعه داده شــده اند و هر یک به خودی خود 
به عنوان یک تجهیز می تواند در صنایع مختلف کاربرد 
داشته باشــد. آیتی افزود: به عنوان مثال، سامانه پایش 
و مدیریت باتری در شرایط محیطی دما، رطوبت، فشار 
هوا، میزان دود، گازهای ســمی، شــدت نور و بسیاری 
پارامترهای دیگر را به صورت برخط پایش و بر اســاس 
آن سیســتم، تهویه و کنترل می کند. این ســامانه در 

پالایشــگاه ها، نیروگاه ها و صنایع مشابه، ضمن رعایت 
ضوابط و مقررات تدوین شده در تامین بهداشت و ایمنی و 
محافظت از محیط زیست در پروژه های عمرانی )الزامات 

HSE( قابل استفاده است.
آیتی با بیان اینکه با یکپارچه ســازی این اجزا ســامانه 
 )۱۰۰-SPG-WBMS( مدیریت باتــری و باتری خانه
عملکرد واقعی خود را به دســت می آورد، افزود: پس از 
نصب آن می توان وضعیت کامل باتری خانه و اجزای آن 
را تحت شبکه موجود و با پروتکل های استاندارد به صورت 
بی سیم و یا با فیبر نوری در سیستم SCADA و نرم افزار 

مانیتورینگ مشاهده کرد.
وی اضافه کرد: همچنین می توان همه اطلاعات را تحت 
اینترنت به منظور مدیریت و دستیابی به اقتصادی ترین 
شکل برنامه در یک نیروگاه )دیسپاچینگ( به مراکز در 
نظر گرفته شده ارسال کرد. این فعال حوزه دانش بنیان، 
نخستین و مهم ترین مزیت به کارگیری سامانه مدیریت 
باتری را افزایش قابلیت اطمینان باتری خانه برشمرد و 
گفت: این افزایش قابلیت اطمینان با اندازه گیری پایش 
دائمی ولتاژ، جریــان و دمای باتری ها و شــارژر انجام 

می شود.
آیتی افزود: اعمال الگوریتم های طراحی شــده بر این 
اندازه گیری ها وضعیت شــارژ، وضعیت سلامت، اضافه 
ولتاژ، اضافه جریان، مقاومت داخلی و دیگر پارامترهای 
تک تک باتری ها را به دنبال خواهد داشت. به گفته وی، 

وضعیت شارژ و وضعیت سلامت به ترتیب انرژی الکتریکی 
و عمر باتری باقی مانده، اضافه ولتاژ و اضافه جریان، شارژ 
اضافه و تخلیه اضافی باتری، موارد موثر در خرابی باتری 

به شمار می آید.
مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان افــزود: در ادامه با 
اســتفاده از این پارامترهای محاسبه شد، پروفیل شارژ 
باتری ها تعیین و بر اســاس آن شــارژر یا UPS تنظیم 
می شود. اصلاح پروفیل شارژ از یک طرف باعث افزایش 
قابلیــت اطمینان و از طــرف دیگر باعــث افزایش ۵۰ 
درصدی تا پنج برابری طول عمر باتری ها می شــود. به 
گفته وی افزایش طول عمر باتری مستقیماً در کاهش 
هزینه باتری خانه در کوتاه مدت و درازمدت تأثیر بسزایی 
داشته به طوری که که هزینه سامانه مدیریت باتری خانه 

در تقریبا دو سال، بازگشت داده خواهد شد.
آیتی یادآور شد: این شرکت به تجربه های موفقی از نصب 
سامانه مدیریت باتری خانه و باتری در دو سال گذشته 
دست یافته است که امید می رود این تجربیات در دیگر 
صنایع کشورمان به کار گرفته شوند. وی تصریح کرد: از 
طرفی با توجه به توسعه استفاده از انرژی های تجدیدپذیر 
و خودروهای الکتریکی، باتــری و باتری خانه ها اهمیت 
بسزایی یافته است و این شــرکت فناور از آمادگی لازم 
برای برگزاری جلســات فنی و آموزشی با هدف توسعه 
دانش فنی و نگهداری از باتری و باتری خانه های بزرگ به 

متخصصیا علاقه مند برخوردار است.
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تهران- ایرنا- مدیر امور رســانه و فضای مجازی ستاد 
فرهنگی و اجتماعی شورای عالی انقلاب فرهنگی تاکید 
کرد: حکمرانی فضای مجازی به همکاری و هم گرایی 
دستگاه ها و مراکز تصمیم گیر، سیاستگذار و قانونگذار 

نیازمند است تا به وحدت گفتمانی و اجرایی برسد.
رضا عمــوزادی در گفت وگو با ایرنا دربــاره رویکرد و 
ماموریت های شــورا در حوزه فضای مجــازی گفت: 
حکمرانی فضای مجازی ابعاد مختلفی دارد که شامل 
حوزه های زیرســاخت، خدمــات و محتوا اســت که 
»محتوا« یکی از حوزه های اساسی و مهم در حکمرانی 
فضای مجازی به شــمار می رود و نقش شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی هم در این زمینه بســیار حائز اهمیت 
 بوده و بــه عنوان قــرارگاه علم و فرهنگ کشــور باید 

نقش آفرین باشد.
وی گفت: شورای عالی انقلاب فرهنگی به عنوان قرارگاه 
مرکزی فرهنگ کشــور و مرجع عالی سیاســتگذاری 
در حوزه فرهنــگ، علم و فنــاوری، جایــگاه رفیع و 
بی بدیلی دارد. در ســند تحول شــورا هم به موضوع 
حکمرانی فضای مجازی با عناوین مختلف اشاره شده 
و مأموریت »محتــوای فرهنگــی و اجتماعی فضای 

مجازی« یکی از عرصه های مأموریتی شوراســت، بر 
همین اســاس ارتقای توانمندی شــناختی و مهارتی 
و ســواد مجازی و مهار آســیب های فضــای مجازی 
 از اهــداف و وظایــف شــورا در دوره جدیــد فعالیت 

محسوب می شود.
عموزادی به تشریح ماموریت های شورای عالی انقلاب 
فرهنگــی در فضای مجــازی از جملــه در حوزه های 
فرهنگی و اجتماعی، خانــواده و زنان، تعلیم و تربیت و 
علم و فناوری پرداخت و گفت: ســتادهای چهارگانه 
در دبیرخانه شــورای عالی انقلاب فرهنگی اســتقرار 
یافته است. »راهبری محتوای فضای مجازی« از جمله 
موضوعاتی است که با هر چهار ستاد، ارتباط مستقیم 
و غیرمســتقیم دارد. البته بر اســاس نقشه مهندسی 
فرهنگی کشــور مصوب سال ۱۳۹۳، شــورای  عالی 
انقلاب فرهنگی تکالیف و وظایفی را در حوزه مدیریت 
و راهبری فضــای مجازی بر عهــده دارد که باید برای 

اجرایی سازی آن گام بردارد.
وی ماموریت دیگر شــورا در حکمرانی فضای مجازی 
را بهره گیــری از فرصت ها و صیانــت از مردم و جامعه 
در برابر آسیب ها و تهدیدهای ناشی از آن عنوان کرد و 

افزود: در ستاد فرهنگی و اجتماعی چند میز تخصصی 
با حضور دستگاه های مسئول، کنشگران، صاحبنظران 
و کارشناسان این حوزه فعالیت دارند که میز حکمرانی 
رسانه، میز سواد رســانه ای و میز بازی های رایانه ای از 
جمله آنهاست. در همین راستا پیش نویس سند »ارتقای 
زیست بوم بازی های یارانه ای« و پیش نویس سند »بسته 
سیاستی ارتقای سواد رسانه ای« در دستور این میزها 

قرار دارد.
عموزادی ادامه داد: همچنین »سیاســت ها و ضوابط 
حاکم بر صوت و تصویر فراگیر و شــبکه های نمایش 
خانگی« با هم فکری برخی پژوهشگران و اندیشکده های 
این حوزه و با همکاری ســازمان صدا و ســیما، وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی و ســایر نهادها و ذینفعان، 
تدوین شــده و پیش نویس آن در دستور شورای عالی 

انقلاب فرهنگی است.
وی معتقد است که فضای مجازی تمام شئون انسان ها 
را در برگرفته و تحت تاثیر خود قرار داده و دنیای جدید 
و نوینی را پیش روی انســان ها قرار داده است. به نظر 
می رســد با توجه به ســرعت روز افزون برُوز و ظهور و 
گســترش پدیده های نوظهور فناورانه همچون هوش 

مصنوعی و متاورس، به سمت تمدن نوین بشری پیش 
می رویم. عموزادی اضافه کرد: امــروز فضای حقیقی 
و مجازی در هم تنیده شــده و در حقیقت بین فضای 
مجازی و حقیقی نمی توان مرزی قائل شــد و همین 
موضوع این حوزه را با چالش ها و مسائل خاص روبه رو 
کرده اســت؛ بنابراین حوزه فضای مجازی نیازمند به 
تغییر رویکردی در حوزه سیاستگذاری کلان است و به 
نظر می رسد سیاستگذاران و حکم رانان ما باید از رویکرد 
حکمرانی ســنتی به رویکرد حکمرانی هوشمندانه و 

فناورانه پیش بروند.
مدیر امور رســانه و فضای مجازی ســتاد فرهنگی و 
اجتماعی شــورای عالی انقلاب اظهار داشت: هر گونه 
حکمرانی در این زمینه باید هوشمندانه، به روز و سریع 
باشد و باید توجه داشت مدل حکمرانی هر کشوری با 
دیگر کشورها متفاوت است و متناسب با ساختارهای 
حکومتی کشــورها الگوها و مدل های متفاوتی وجود 
دارد؛ لذا همه کشــورها برای مدیریت فضای مجازی 
قواعد و مقررات خــاص خود را دارنــد از این رو نظام 
حکمرانی فضای مجــازی نمی تواند نظــام واحد و یا 

هماهنگ با دنیا باشد.

محقق حوزه فناوری اطلاعات با طرح این ســؤال که مگر 
می شود معاون اول رئیس جمهور، رئیس سازمانی باشد که 
ذیل معاونت علمی ریاست جمهوری است، تاکید کرد: کشور 
از نظر نخبگان کمبود ندارد و تنها باید زمینه ای ایجاد شود که 
۱۰ نفر افراد متخصص در ساختار سازمان هوش مصنوعی را به 

کار گیرد تا چرخ هوش مصنوعی در کشور بچرخد.
دکتر محمد اصولی، محقــق حوزه فنــاوری اطلاعات در 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به انتشار اخباری در حوزه ریاست 
سازمان هوش مصنوعی، گفت: حکمرانی تعاریف متنوعی 
دارد و در معروف تریــن ایــن تعابیر آمده اســت که زمانی 
می توانیم ادعا کنیم که حکمرانی خوبی داریم که یکسری 
فرایندها و یکســری دی نفعان و بازیگران مختلفی حضور 
داشته باشند و ترکیب این جمع می تواند حکمرانی خوب 

را ایجاد کند.
وی ادامه داد: بر این اساس برای آنکه بگوییم حکمرانی خوب 
هوش مصنوعی داریم، یعنی یکسری نهادها و سازمان ها و 
نقش بازیگر آن مانند شــورای عالی فضای مجازی، وزارت 
ارتباطات و معاونت علمی ریاست جمهوری مشخص شده 

باشد.
اصولی با بیان اینکه در حکمرانی خوب فرایند کار نیز مشخص 
شده است، خاطر نشــان کرد: در این فرایند به عنوان مثال 
نسبت شورای عالی فضای مجازی با هوش مصنوعی و معاونت 
علمی ریاست جمهوری مشخص شده باشد. زمانی که ۳ ضلع 
نهادها، بازیگران و فرایندها را در اختیار داشته باشیم ، یعنی 

حکمرانی خوب ایجاد شده است.
این محقق حوزه فناوری اطلاعات ادامه داد: در کشــور ما 
مدلی ایجاد شده که وقتی موضوعی مانند هوش مصنوعی 
ترند می شود و مشاهده می شــود که اقبال عمومی نسبت 

به آن زیاد اســت، احتمالا بودجه های خوبی بــرای آن در 
نظر گرفتــه می شــود و فعالیــت در آن دیده می شــود، 
 به یک باره همــه نهادهــا تمایــل دارند کــه متولی آن 

حوزه شوند.
وی افزود: این رویکرد متولی گری در حالی است که کارهای 
بر زمین مانده زیادی وجود دارد که این نهادها به سمت اجرای 
آن نمی روند. از این رو از آنجایی که هوش مصنوعی ترند شده، 
به یکباره ده ها نهاد متولی آن می شوند و اولین سؤال اساسی 
در این حوزه این است که چرا سند ملی هوش مصنوعی در 

شورای عالی انقلاب فرهنگی تدوین شده است.
اصولی اضافه کرد: سؤال دیگر در این حوزه این است که چرا 
این سند در شورای عالی فضای مجازی تدوین نشده است؟ 
اکنون این سند در شورای عالی انقلاب فرهنگی تدوین شد 
و قصد داریم ساختار ســازمان هوش مصنوعی را تشکیل 
دهیم که هیچ ارتباطی با فعالیت های شورای عالی انقلاب 

فرهنگی ندارد.
این تحلیل گر حــوزه فناوری اطلاعات خاطرنشــان کرد: 
برای اصلاح ساختار آن از معاونت علمی ریاست جمهوری 
درخواست می شود که وارد این حوزه شود. مشاهده می شود 
که سند این فناوری در شورای عالی انقلاب فرهنگی تدوین 
شــد، در حالی که شــورای عالی فضای مجــازی و وزارت 
ارتباطات نزدیکترین فعالیــت را در حوزه هوش مصنوعی 
دارند و برای اصلاح آن به معاونت علمی ریاســت جمهوری 

واگذار شده است.
وی افزود: در ادامه هم شــاهدیم که یک روز معاونت علمی 

ریاست جمهوری اعلام می کند سازمان هوش مصنوعی زیر 
مجموعه این نهاد است و روز دیگر صحبت از عدم وابستگی به 
این سازمان به میان می آورد و این همان رویکردی است که 

در روزهای اخیر در اخبار آمده است.
وی اظهار کرد: در اظهار نظرهایی که صورت گرفت، یک بار 
اعلام شــد که دکتر عارف معاون اول رئیس جمهور، رئیس 
سازمان هوش مصنوعی است و از سوی دیگر اعلام می شود 
که این سازمان ذیل معاونت علمی ریاست جمهوری است 
و این ســؤال مطرح می شود که مگر می شــود معاون اول 
رئیس جمهور، رئیس سازمانی باشد که ذیل معاونت علمی 

ریاست جمهوری است.
اصولی، دلیل این رویکردها را دو عامل بودجه  و ترند شدن 
هوش مصنوعی خلاصه کرد و گفت: درست ترین اقدام برای 
توسعه این حوزه این بود که همه تحولات ذیل شورای عالی 
فضای مجازی رخ می داد، ضمن آنکه ســازمان آن هم ذیل 
این شورا تشکیل می شد و بدون هدف اقدام به شوراسازی و 

سازمان سازی نمی کردیم.
وی تاکید کرد: متاسفانه در کشور اولین موردی که به ذهن 
حکمرانان می رسد، ایجاد ســاختار است. در این مسیر باید 
یادمان باشــد که این بودجه ها برای نخبگانی است که در 
میدان عمل به کار تحقیق و توسعه و تولید هوش مصنوعی 

مشغول هستند.
اصولی با بیان اینکه باید زمینه ای ایجاد شود که با ۱۰ نفر، 
چرخ هوش مصنوعی در کشور بچرخد، ولی در آینده شاهد 
خواهیم بود که تا ۲۰ ســال آینده سازمان عریض و طویلی 

در هوش مصنوعی خواهیم داشــت که برای هزار نفر پست 
ایجاد می شود.

این محقق و تحلیل گر حوزه فناوری اطلاعات با تاکید بر اینکه 
سرعت رشد و تحولات هوش مصنوعی بسیار سریع است، 
گفت: ماه آینده نسخه جدید ChatGPT عرضه می شود که 
احتمالا تحولات عظیمی در آن ایجاد شده است، ولی تدوین 
سند هوش مصنوعی برای ما ۴ سال زمانی می برد و سازمانی 
برای آن ایجاد می شود که چنین وضعیتی بر آن حاکم است. 
اصولی ادامه داد: ما برای آنکه در هوش مصنوعی به چشم انداز 
۱۰ ساله مورد نظر مقام معظم رهبری برسیم، نیاز به سازمانی 
چابک و کوچک همراه با یک سند ملی داریم که این سند ملی 
هر دو تا سه سال به روز رسانی شود. اگر سند ملی با قابلیت 
به روز رسانی آن در دو تا سه سال و سازمان چابک با ۲۰ نیرو در 

اختیار باشد، به اهداف خواهیم رسید.
وی با انتقاد از عدم تدوین اساســنامه برای سازمان هوش 
مصنوعی، گفت: در عصر هوش مصنوعی این روند عجیب 
است. این اساسنامه می تواند حتی با چت بات ها تدوین شود 

و با حضور چند نخبه این اساسنامه را تنظیم و نهایی کرد. 
این محقق اظهار کــرد: این روند کاری مــا در حوزه هوش 
مصنوعی در حالی است که کشور امارات ۷ سال قبل در این 
حوزه وزارتخانه تاسیس کرد و عربستان در حوزه استراتژی 
هوش مصنوعی در دنیا در رتبه اول قرار دارد. مگر می شود 

بدون برنامه  به نقطه مطلوب رسید.
این متخصص حوزه حکمرانی افزود: با این روند نباید انتظار 
اتفاق خاصی باشــیم. ما نخبگان زیــادی در حوزه هوش 
مصنوعی داریم که نیاز به سیستم مدیریتی خوب است تا آنها 
را به خط کند تا بتوانیم در دنیا رتبه های بالا کسب کنیم. ما از 

نظر افرادی متخصص و آکادمیک کمبود نداریم.

حکمرانی فضای مجازی به هم گرایی تصمیم گیران و قانونگذاران نیازمند است

ایجاد ساختار چابک شرط چرخیدن چرخ هوش مصنوعی 
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اصناف

در طول روز بدن ما خســته مي شود 
و طي خواب تجديد قــوا مي كند، به 
همين دليل در طول شب براي اينكه 
بدن بتواند اســتراحت كند، كيفيت 
خواب بسيار مهم است. به طور طبيعي 
همه ما يك سوم عمر خود را در خواب هستيم به دليل همين 
مدت طولاني بايد تشك خود را با دقت و اطلاعات كافي انتخاب 
كنيم. تكنولوژي هاي به كار رفته در تشــك ها در انتخاب آن 

بسيار اهميت دارد. 
رئيس اتحاديه صنف توليد كنندگان و فروشندگان كالاي خواب 
در گفتگو با »كســب وكار« در اين باره، گفت: فرهنگ زندگي 
زمان و نياز هاي روز بشري شــيوه كار و درگيري هاي زندگي 
احتياجات جديدي را به بشر تحميل مي كند امروز زندگي مردم 
كشور نسبت به گذشته كه بيشتر صنف گرا بودند، تغيير كرده 
لذا كالاي خواب به سوي صنعتي و مدرنيته شدن حركت كرده 
و در شيوه زندگي مردم و اســتفاده از كالاي خواب مردم را در 

جايگاه ديگري قرار داده است. 
حســين قدياني افزود: اين صنف در تلاش است تا با توجه به 
خواســته هاي مردم كالاي خواب را همســان كند و جذابيت 
كالاي داخلي را فراتــر از كالاي خارجي ببــرد اگر اين فكر و 
انديشه تحقق پيدا كند و برند هاي صنفي از مرزهاي جغرافيايي 

بگذرند، مسلما تاثير گذاري اين صنف بيشتر خواهد شد.
اين فعال صنفي اظهار داشت: در كشوري كه 3 ميليون فعال 
صنفي وجود داشته باشد، مسلما يك ســوم اقتصاد ارزشمند 
كشور كه در آن ارزش افزوده وجود دارد، در اختيار اصناف است. 
اصناف مي تواند بزرگ ترين تاثير گذاري را در روز جاري اقتصاد 
كشور داشته باشند و دارند و ما آرزو داريم نظر مسئولان دولت 
و مجلس اين بخش عظيم و پويا اقتصاد كشور را درك كرده و 

روي آن سرمايه گذاري بيشتري كنند. 
رئيس اتحاديه صنف توليد كنندگان و فروشندگان كالاي خواب 
در ادامه عنوان كرد: شــركت هاي ايراني توليد كننده كالاي 
خواب در حال حاضر با داشتن ظرفيت و امكانات بالاي توليد و 
هـمگام با تكنولــوژي روز، ظرفـيت و تنــوع تولــيدات خود 
را روزبه روز افزايش داده و نماي جديدي را در عرصه توليد تشك 

به نمايش گذاشته اند. 
به گفته وي، پارچه هايي كه در توليد تشك ها مورد استفاده قرار 

مي گيرند از كيفيت بالايي برخوردار بوده و مورد آزمايش هاي 
سنجش ميزان مقاومت و اصطكاك قرار مي گيرند. با استفاده 
از تكنولوژي روز دنيا، در لايه دوزي سطوح بيروني تشك ها از 
لايه هاي مقاوم و باكيفيت، جهت طول عمر بيشتر تشك هاي 

ايراني استفاده مي شود. 
قدياني با تاكيد بر اينكــه توليدكنندگان كالاي خواب ايراني، 
كالاهاي بسيار مرغوب و باكيفيتي را توليد و عرضه مي كنند اما 
با ورود كالاهاي تركيه اي و چيني كه كيفيت نامناسب و قيمت 
پايين تر دارند، آسيب جدي ديده اند، افزود: توليد داخل با توجه 
به كيفيتي كه دارد، توانايي صــادرات را دارد و بازار توليدات 

داخلي كالاي خواب نيز رونق يافته است. 
وي تصريح كرد: بهترين دستگاه هاي دوخت وارد ايران شده اند 
و توانايي توليد داخلي بالا رفتــه و علاوه بر اينكه اين صنف در 
عرضه محصولات خود در داخل كشور شاهد رونق خواهد بود، 

بازار صادرات هم گسترش خواهد يافت. 

صادرات به كشورهاي عربي و معاملات پاياپاي با 
تركيه

رئيس اتحاديــه صنف توليد كنندگان و فروشــندگان كالاي 
خواب، اقتصاد كشور را به يك طرح پازل تشبيه كرد و گفت: هر 
تكه از اين پازل به قسمتي از فعالان صنفي و صنعتي تعلق دارد 
و جايگاه اقتصادي واحدهاي صنفي اين اتحاديه نيز جزئي از 

اين پازل اقتصادي به شمار مي رود. 
حسين قدياني درباره ميزان واردات و صادرات محصولات صنف 
خود گفت: هنــوز به درجه ايده آلي از صــادرات كالاي خواب 
نرسيده ايم. رسيدن به اين موقعيت به اصلاح نگرش دولت در 
راستاي اعطاي تسهيلات بانكي، بيمه كار و كارگري و تعديل 

ماليات ها و عوارض نياز دارد. 
به گفته وي هم اكنون كالاهاي خواب شامل تشك هاي توليد 
داخل، لحاف و ملحفه به كشورهاي عربي، گرجستان، ارمنستان 
و تركيه صادر مي شــوند كه در اين ميان بــا تركيه معاملات 

پاياپاي نيز داريم. 
رئيس اتحاديه صنف توليدكنندگان و فروشندگان كالاي خواب 
گفت: در گذشته اصناف چندان توجهي به برند سازي و صادرات 
نداشتند اما اكنون با تغييراتي كه در نسل جديد اصناف به وجود 
آمده و با جوان شدن اين قشــر از جامعه، بسياري از صنوف ما 

به دنبال برندسازي هســتند و ضرورت توجه به اين موضوع را 
به خوبي دريافته اند اما اگر مي خواهيم برندسازي كنيم و اين 
برند را جهاني كنيم، بايد به عواملي كه در اين كار موثر است، 

توجه كنيم. 
حســين قدياني با بيان اينكه برندســازي در ايــران به چند 
عامل بســتگي دارد، گفت: يكي از عوامل موثر بر برندسازي، 
سياســت گذاري هاي ثابت اقتصادي و سياســي هر كشور در 
جهان است كه در برند سازي و برند شدن توليدات هر كشوري 

تاثيرگذار است. 
وي افزود: لازمه برند شدن، داشتن توليدات باكيفيت و صادرات 

خوب است كه اين دو عامل خود متاثر از عوامل ديگر است. 
رئيس اتحاديه كالاي خواب اظهار كرد: بــراي آنكه توليدات 
باكيفيت داشته باشيم لازم است از مواد اوليه خوب و مرغوب 
استفاده كنيم، از آنجا كه مواد اوليه ما اكثرا وارداتي است، اين 
امر خود تحت تاثير تغييرات در سياست هاي داخلي و خارجي 

كشورمان قرار مي گيرد، گاهي ما در خريد و واردات مواد اوليه 
دچار مشكلاتي مي شويم. 

قدياني ادامه داد: قيمت يك كالاي توليد شده متاثر از عواملي 
همچون قيمت مواد اوليه، دســتمزد كارگــر، بيمه، ماليات، 
دستگاه ها و ماشين آلات و هزينه حامل هاي انرژي و … است 
كه بر قيمت تمام شــده كالا تاثير مي گذارد، در ايران فعلا اين 
هزينه ها بالاست بنابراين قيمت تمام شده كالا زياد مي شود، 
وقتي قيمت تمام شده يك كالا بالا باشد، زمينه فروش آن در 
داخل فراهم نمي شــود و از نظر قيمت نيز توان رقابت در بازار 

جهاني را نخواهد داشت. 
وي گفت: درنهايت توليدكننده مجبور مي شــود براي رقابت 
قيمت از كيفيت كالا بكاهد تا بتواند قيمت تمام شده را پايين 
بياورد كه نتيجه اين كار نيز ماندگار نشــدن كالا و بازماندن از 
برند شدن است. اما اين رويه درحال اصلاح شدن بوده و رونق 

در انتظار توليدكنندگان خواهد بود. 

رئيس اتحاديه كالاي خواب با بيان اينكه يك برند بايد امنيت 
و اعتماد را در بين مردم نسبت به خود ايجاد كند، گفت: مردم 
بايد به مرغوبيت يك كالا اعتماد كنند و مطمئن شوند كه در 
توليد آن از برترين مواد اوليه طراحان بزرگ و متخصصان زبده 

و به روز استفاده شده است. 
قدياني گفت: مشكلات صنفي ما جدا از سايرين نيست، در اكثر 
بخش هاي مرتبط، درگيري هاي صنفي با بيمه و ماليات بانك ها 
قوانين صنفي است كه رو به بهبود اســت. اما جايگاه اعضاي 
صنف رو به رشد است. در اين صنف افراد با ذوق و تحصيلكرده 
و دنياديده زيادي وارد شده اند و از آن جايي كه كالاي خوب در 
شيوه زندگي مدرن در دنيا ديده مي شود و مردم كشور ما يكي 
از كشور هايي هستند كه هميشــه صاحب ذوق بوده و سليقه 
داشــته اند و به ويژه زنان ايراني به آراســتگي خانه و خانواده 
اهميت مي دهند، لذا آينده بسيار روشني براي اين صنف ديده 

مي شود.

لازمه برند شدن، داشتن توليدات با کيفيت و صادرات خوب است

رونق خوشخواب هاي ايراني

بازار پوشاك طي سال گذشته و امسال 
مناسب نبود و بسياري از پوشاك توليد 
شده روي دست توليدكنندگان مانده 

است. 
شايد دليل اصلي بي ميل شدن مردم به 
خريد لباس به مشــكلات اقتصادي اي باز مي گردد كه در چند 
سال گذشته تشديد شده است، مشــكلاتي كه از يكسو باعث 
كاهش قدرت خريد مردم شــده و از سوي ديگر توليدكنندگان 
پوشاك را وادار كرده است كه به دليل افزايش قيمت تمام شده 

توليد، بهاي محصولات خود را تا چند برابر افزايش دهند. 

80 درصد واحدهاي توليدي تعطيل شده اند
رئيس اتحاديه پيراهــن دوزان و پيراهن فروشــان تهران در 
اين باره در گفتگو با »كســب وكار«، گفت: طبق اعلام سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان، سود فروش پوشاك 
20 درصد است اما برخي فروشــندگان تا 100 درصد سود از 

خريداران مي گيرند. 
جواد دروديــان با تاكيد بر اينكه بايد جلوي واردات پوشــاك 
قاچاق و واردات قانوني آن نيز گرفته شود، اظهار كرد: حدود 70 
تا 80 درصد واحدهاي توليدي تعطيل شده اند و جاي تعجب 

دارد كه چرا جلوي اين قبيل واردات گرفته نمي شود. 
وي همچنين بيان كرد: با توجه به افزايش دستمزد كارگران 
و هزينه هاي مالياتي طبيعي است كه قيمت تمام شده توليد 

در كشورمان با كشورهاي ديگر متفاوت و البته گران تر باشد. 
وي در ادامه صحبت، با بيان اينكه شاهد فروش پيراهن هايي 
با مارك هاي تقلبي هســتيم، گفت: برخي توليدات در قشم با 
اســتفاده از مارك هاي تقلبي به عنوان جنس خارجي به بازار 

عرضه مي شوند. 
به گفته دروديان، آنقدر فرهنگ استفاده از برند خارجي غالب 
شــده كه پيراهن  توليد داخل را معمولا بــا مارك خارجي در 
بازار مي فروشــند و وقتي فروشــنده با صداقت اعلام مي كند 
جنس توليد داخل است، برخي از خريد امتناع مي كنند.  جواد 
دروديان از واردات موازي پيراهن هاي مشــكي چيني باوجود 
توليد مطلوب داخل گلايه كرد و گفت: گمرك و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بايد جلــوي واردات كالاهايي كه در داخل با 

كيفيت مطلوب توليد مي شود را بگيرد. 
وي افزود: در توليد پيراهن مردانه گاها از پارچه برندهاي درجه 
يك داخلي استفاده مي شود و بخشي نيز از كشورهاي تايلند، 
تركيه، كره جنوبي و مالزي وارد مي شود كه خود علاوه بر ايجاد 

اشتغال ارزش افزوده نيز ايجاد مي كند. 

واردات؛ ضربه به توليد داخلي است
رئيس اتحاديه پيراهن دوزان با اشــاره به اينكه زماني پيراهن 
ايراني به بازارهاي همســايه صادر مي شــد، تصريح كرد: اما 
متاسفانه اكنون به دليل منفعت طلبي برخي افراد شاهديم كه 
در ايام خاص مانند محرم به يك مرتبه پيراهن چيني وارد بازار 

مي شود كه جز ضربه به توليد داخل چيزي در پي ندارد. 
رئيس اتحاديه پيراهن دوزان و پيراهن فروشــان با بيان اينكه 
واحدهاي توليدي كمي در اين حوزه فعال هســتند و بقيه به 
تعطيلي كشيده شده اند، گفت: نبايد اجازه دهند پوشاك چه 
به صورت قانوني و چه قاچاق وارد شــود، چون منجر به ضربه 
خوردن به توليد داخل مي شــود كه سال ها شاهد اين موضوع 

هستيم. 
وي در عين حال بيان كرد: واردات زماني بايد انجام شــود كه 
توليد داخل نداشته باشــيم يا توليدات، پاسخگوي نياز داخل 
نباشد ولي در اين حوزه به اندازه كافي توليد داريم و نيازي به 

واردات نيست. 
رئيس اتحاديــه پيراهن دوزان با اظهار تاســف از اينكه برخي 
عادت به استفاده از برند خارجي، به جاي حمايت از توليد داخل 
دارند، گفت: در مواردي شاهديم جنس درجه يك داخلي تنها 
به دليل آنكه برچســب خارجي نخورده، به فــروش نرفته و تا 
مي فهمند جنس ايراني است، از خريد آن سر بازمي زنند و كار 
به جايي رسيده كه اغلب پيراهن هاي توليد شده در كارگاه هاي 

خودمان را با برند خارجي وارد بازار مي كنيم. 
وي گفت: برخي فروشــندگان به دليل بالا بودن تقاضا، برخي 
پيراهن هاي خود را با قيمت بســيار بالاتر از قيمت خريد خود 
عرضه مي كنند و اين در حاليســت كه حتي براي خريد اين 
پيراهن ها از واحدهــاي توليدي، پول نقــد پرداخت نكرده  و 
چك هاي يك ساله داده اند كه بايد به اين موضوعات رسيدگي 
شود.  وي اظهار كرد: به عنوان نمونه پيراهني را كه به قيمت 80 
هزار تومان به فروشندگان مي فروشيم آنها بعضا اين پيراهن ها 
را بــه قيمت 160 تا 170هــزار تومان مي فروشــند و اين در 

حاليست كه سود متعارف آنها 20درصد است. 
دروديان ادامه مي دهد: در بازار مصرف پوشاك داخلي و به ويژه 
بــازار پيراهن نمي توان منكر برتري كيفيت پيراهن هاي دوخت 
داخل شد. كيفيت نمونه هاي مشابه خارجي موجود در بازار كه 
در سال هاي اخير به اجناس چيني مشــهور شــده اند، از نظر 
دوام و ماندگاري به پاي پيراهن هاي دوخت داخل كشــــور 
نمي رســد اما در مقابل ارزان تر هســتند و خريد آنها با وسع 

اقتصادي بيشتر مردم سازگارتر است. 

دقت بيشــتر در انتخاب پارچه و دوخت پيراهن 
داخلي

رئيس صنــف پيراهــن دوزان عنوان كرد: واقعيت اين است 
كه توليدكنندگان داخلي با همه محدوديتي كه براي رقابت 
با عرضه كنندگان محصولات مشــــابه خارجي دارند، دقت 
بيشتري در انتخاب پارچه و دوخت پيراهن به خرج مي دهند، 
دليل اين كار در اصل به عادت صنفي باز مي گردد كه از سال ها 

پيش در ميان آنها منتقل شده است. 
اين مقام صنفي مي گويد: به عنوان مثال ممكن است شــــما 
براي خريد لباس به فروشگاهي برويد و فروشنده در ميان انواع 
و اقسام نمونه پيراهن هايي كه به شما نشان مي دهد، بگويد كه 

جنس فلان كار از پارچه هاي خارجي است كه در كارگاه هاي 
داخلي دوخته شده است. 

وي در عين حال مي گويد:  مشــكل ديگري هم وجود دارد و 
آن تمايلي اســت كه اقليت مرفه ايراني براي خريد برندهاي 
مطرح منسوجات خارجي دارند، پوشاك ايرانــي اگر اين روزها 
براي اكثريــــت مردم قابل خريدن نيســت حداقل به دليل 
كيفيتي كه دارد، مي تواند در ســبد مصرفي اقليت مرفه قرار 
بگيرد اما در بيشــتر مواقع اين گروه از مشــتريان حاضرند تا 
چندين برابر مبلغ يك پيراهن بــادوام خارجي را صرف خريد 
يك برند خارجــي كنند كه حتي در اصــل كيفيت آن ترديد 

وجود دارد. 

به گفتــه دروديان، شــــايد بتوان گفت كه بحــران كنوني 
پيراهــن دوزان در مقايســه با بحــران 8- 7 ســــال پيش 
جديدتر اســت و به جرات مي تــوان گفت در شــــرايطي 
كه مي بايســت مطابق عرف بــازار اين روزها شــاهد رونق 
كسب وكار باشيم در بهترين حالت با يك سوم ظرفيت توليد 
مشــغول فعاليت هســتيم، البته اين وضعيت تنها مختص 
 پيراهن دوزان نيســــت و همه توليد كنندگان پوشاك با اين 

مشكل روبه رو هستند. 
اين مقام صنفي در پايان با اشاره به سابقه فعاليت كارگاه هاي 
توليد پوشاك داخل كشــور مي گويد: نياز به پوشاك يكي از 
اساســي ترين و طبيعي ترين نيازهاي انســان است، صنعت 

پوشاك ايران مي تواند شانس آن را داشــته باشد كه به يكي 
از صنايع ســــودآور كشور تبديل شــود، اگر دولت از انجام 
حمايت هــــاي لازم دريغ نكند و به توليد كنندگان داخلي 
فرصــــت بدهد كه بتوانند فعاليت هاي خــــود را مطابق با 
دانش روز، صنعت مد و پوشــاك جهاني سروسامان بدهند، 
آنگاه هم مســاله اشــتغال به صورت آبرومندي سروسامان 
مي گيرد و هم به جاي آنكه سالانه مبالغ قابل توجهي ارز صرف 
واردات پوشــــاك شــود، مي توان به اتكاي توليد كنندگان 
داخلي از يكسو پاسخگوي نيازهاي داخل كشور بود و از سوي 
ديگر با شناسايي بازارهاي هدف خارجي مبالغ قابل توجهي 

سودآوري كرد. 

 رئيس سابق اتحاديه پيراهن دوزان و پيراهن فروشان: جلوي واردات پوشاک قاچاق گرفته شود

مردم خارجي مي خرند
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اشتغال و 
تعاون

»شانس بيشــتر پول بيشــتري مي آورد«، »فلان فرد 
خســيس اســت چون پول كمتري خرج مي كند و به 
راحتي حاضر به از دست دادن آن نيست«، »بخشنده 
يعني كسي كه پول بيشتري خرج مي كند يا كسي كه 

براي پول ارزشي قائل نيست.«
 اين جملات و جملات مشابه از جمله باورهايي هستند كه بيشتر مواقع انگيزه 
افراد را براي پول دار شــدن كم مي كنند. اعتقاد و باور مردم نسبت به ارزش و 
اهميت پول تاثير بسزايي در به دســت آوردن يا از دست دادن آن دارد. معمولا 
كساني كه براي پول دار شدن با انگيزه و هدف عمل مي كنند سريع تر به مقصد 
خواهند رسيد و همين افراد كساني هستند كه مي توان آنها را آدم هاي پول ساز 

خطاب كرد.
 براي مثال باورهايي كــه مي گويد اســتفاده بهينه از پول با خساســت فرق 
دارد، بخشش خوب اســت اما به شــرطي كه موجب به هدر رفتن پول نباشد، 
تلاش براي كســب درآمد بيشــتر به معناي تعلق خاطر به ماديات نيســت 
و... از جملــه نمونــه اعتقاداتي اســت كه مي تــوان از آن به نحــوي مطلوب 
براي درآمدزايي اســتفاده كرد. البتــه در كنار اين باورهــا ويژگي هايي چون 
خودباوري يا اعتماد به نفس، تلاش و ســعي بيشتر، ارزش قائل شدن براي كار 
و درآمدزايي، آينده نگري و مثبت انديشــي لازم خواهد بــود. تجربه آدم هاي 
 موفق در كســب و كار يا به عبارتي آدم هاي پولدار تاييد كننده اين ويژگي ها و 

اعتقادات است. 

پول دار شدن با برنامه ریزی و سخت کوشی
امين فرهادي، فعال اقتصادي در اين رابطه به اعتقاد مردم به شــانس و اقبال 
اشاره كرده و مي گويد: اعتقاد به شانس در اكثر فرهنگ ها وجود دارد و نمي توان 
به طور كامل منكر آن شد اما مسائل اقتصادي و پيشرفت هاي مادي را نمي شود 

به شانس گره زد. پول دار شدن معلول برنامه ريزي، دور انديشي، اميد و سخت 
كوشي است. 

داشتن اميد و برنامه ریزي صحيح
وي ادامه مي دهد: البته بحث شــانس در حيطه شــخصي افراد جامعه اســت 
نه حيطــه اجتماعي آنهــا يعني اين موضوع اعتقاد شــخصي افراد اســت اما 
در هر صورت كشــورهايي كــه موفقيت هاي بــزرگ در زمينه كســب و كار 
داشــته اند، كشــورهايي بوده اند كه تلاش بيشتري داشــته و همراه با اميد و 
 برنامه ريزي عمل كرده اند و اقدامات آنها بر مديريت صحيح و برنامه ريزي استوار 

بوده است. 
فرهادي مي گويد: اعتقاد به شانس و اقبال ريشه در رواج خرافه دارد كه متاسفانه 
در نهايت به اسم دين و مذهب بيان مي شود در حالي كه اين خرافه ها كه سمي 
براي پيشرفت و توسعه اقتصادي است در اديان الهي تاييد نشده است. وي توضيح 
مي دهد: براي روشن شدن موضوع مثالي مي زنم؛ تيم فوتبالي كه برنامه ريزي 
بهتري دارد و تمريناتي بدون كم و كاست در پي مي گيرد حتما برنده خواهد شد 
گرچه شايد بر حســب تصادف گاهي برد به باخت تبديل شود اما اين به ندرت 
پيش مي آيد. تيم لايق در اكثر مواقع برنده خواهد بود. بنابراين جامعه هم همين 

گونه است. 

شناخت ارزش واقعي پول
به اعتقاد بسياري از توليد كنندگان موفق، خودباوري و تلاش مهم ترين شرط 
براي رسيدن به خواســته هاي كاري اســت. آنها مي گويند معمولا كساني كه 
تلاش بيشــتري براي به دســت آوردن پول دارند و به ارزش واقعي و اهميت 
پول و نقش آن واقف هســتند، زودتر به مقصد موردنظر خود دســت خواهند 
يافت. چرا كه اين باور منجر مي شــود فرد برنامه ريــزي دقيق تري انجام دهد، 

 زمانبندي مناسبي براي كار خود داشته باشــد و الگوهاي موفق كسب و كار را 
مد نظر بگيرد. 

يك توليدكننده مي گويد: بيشــتر توليد كنندگان كشــور بــراي توليد خود 
برنامــه دقيقــي ندارنــد، دامنه نــگاه آنهــا محــدود اســت و از روش هاي 
به كارگرفته شــده توســط كشــورهاي موفق بهره نمي برند. وي با اشاره به 

اينكــه موفقيت وي مديون داشــتن نگاه جهانــي به توليد اســت، مي گويد: 
طرز فكر و نگاه هر فــردي تعيين كننده عملكرد هر فرد اســت. اهميت دادن 
به كار و تلاش براي اســتفاده بهينه از ســرمايه و ارزش قائل شــدن براي آن 
 از جملــه تفكراتي اســت كــه موجب مي شــود فــرد از رمــوز موفقيت در 

كسب و كار غافل نشود. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

باورهاي پول ساز

مدير پيش بيني و هشدار سازمان هواشناسي از افزايش دماي هواي كشور از امروز خبر داد و گفت: در روز يكشنبه 
روند افزايش دما به جز در سواحل شمالي، در اكثر مناطق كشور ادامه مي يابد. 

احد وظيفه، درباره وضعيت آب  و هوايي كشور گفت: در روز شنبه در مناطقي از استان اصفهان و شرق و شمال شرق 

كشور، بارش باران و برف پيش بيني مي شود و وزش باد در شرق كشور نيز همچنان قابل ملاحظه خواهد بود. البته 
از شب به تدريج از ميزان ابرناكي در اين مناطق كاسته مي شود و دماي هوا در اين روز در غالب نقاط نيمه شمالي 
كشور، افزايش مي يابد كه در استان هاي حاشيه درياي خزر اين افزايش محسوس تر خواهد بود. وي همچنين گفت: 

در روز يكشنبه به دليل عبور موجي از شمال ايران، در بعد از ظهر بارش باران و برف در شمال غرب و بارش پراكنده 
 در شمال كشور پيش بيني مي شود، اما روند افزايش دما در اين روز به جز در سواحل شمالي در اكثر مناطق كشور 

ادامه مي يابد. 

هواازامروزگرمترميشود

وضعيت بد معيشتي مردم يا 
عدم تطابق انتظارات مادي 
مردم با ميــزان درآمد آنها، 
كاهش قــدرت خريد مردم 
و عــدم تقاضــاي كافي در 
بازار براي توليد كنندگان از جمله نتايج شرايط بد 
اقتصادي اســت كه از آن به ركود تعبير مي شــود. 
در كنار ركود، عوامل ديگري نيــز بر وضعيت بازار 
تاثيرگذار است كه به گفته بسياري از توليد كنندگان 
نمونه آن چك هاي برگشــتي، بي توجهي بانك ها 
به توليدكنندگان براي اعطاي تســهيلات بانكي و 
مهم تر از همه مجوزهاي ســخت و دســت و پاگير 
كســب وكار اســت. اين عوامل هر يك اختلال يا 
پارازيتي براي كســب وكارها و مشــاغل است؛ به 
گونه اي كه توليدكنندگان ضعيف تر را از بازار حذف 
مي كند، بيكاري بسياري از افراد جامعه را در پي دارد 
و همچنين انگيزه افــراد را براي كارآفريني كاهش 

مي دهد. 
البته اينها عواملي هســتند كه تحت تاثير وضعيت 
بد اقتصادي دامنگير مشاغل می شوند اما به صورت 
جزئي تر عوامل ديگري نيز وجود دارد كه ريشــه در 
طرز تفكر و ديدگاه مردم نســبت به مشاغل و رونق 
كســب وكار ها دارد. براي مثال بــراي برخي از افراد 
تغيير شغل براي كسب درآمد بيشتر يا يافتن موقعيت 
كاري بهتر نوعي عادت شده است. برخي افراد ترجيح 
مي دهند شغل دولتي را با شغل آزاد يا خصوصي عوض 
كنند يا در صورت يك پيشنهاد كاري مناسب از شغل 
سابق خود دست بكشــند. آنها در خود مسئوليتي 
براي وفادار ماندن به شــغلي كه دارند، نمي بينند و 
هر زمان كه بخواهند آن را عــوض مي كنند يا كنار 
مي گذارند. اين نوع طرز تفكر نوعي بي اعتمادي در 
فعالان بخش خصوصي به كاركنان شــان به وجود 
آورده اســت و آنها نيز با اندكي تغيير يا عوض شدن 
شرايط اقتصادي به دنبال جايگزين كردن نيروهاي 
كاري خود با افرادي كه سابقه كاري بهتر يا كارآمدي 
بهتري دارند، هســتند. نتيجه اين موضــوع از بين 
 رفتن امنيت شــغلي و اعتماد دو طرفه بين كارفرما

 و كارمند است. 

عدم پایبندي افراد به اخلاق اقتصادي
حســين ساســاني، فعال اقتصــادي با اشــاره به 
پارازيت هاي شــغلي و بي اعتمادي ايجاد شده بين 

كارفرما و كاركنان و همچنين وضعيت بد اشتغال 
كشــور مي گويد: پايبندي افــراد جامعه به اخلاق 
اقتصادي كم شده است. هر كسي به فكر منافع و سود 
و ضرر خود و به دنبال راهكاري جداگانه و به دور از 
در نظر گرفتن مشــكلات ديگران براي حل مسائل 
اقتصادي اي اســت كه با آن درگير شده؛ در حالي 
كه براي پيشرفت و توسعه اقتصادي لازم است افراد 

جامعه مشكل همديگر را مشكل خود بدانند. 

منفعت طلبي به جاي همكاري هاي شغلي
وي ادامه مي دهد: متاســفانه اعتماد بين كارفرما 
و كاركنان از بين رفته اســت. هر يــك از اين دو به 
دنبال سود و منفعت خود تصميم مي گيرند و عمل 
مي كنند كــه برخي مواقع تناقــض در تصميمات 
منجر به جدايي اين دو از هم خواهد شد. بنگاه هاي 
اقتصادي از آن جايي كه نگران از دست رفتن سرمايه 
يا ســود بنگاه هستند، در شــرايط ركود اقتصادي 
بهترين راه حل را كم كردن نيروي انســاني و عدم 
سرمايه گذاري بر منابع انساني مي دانند، با اين تصور 
كه درآمد آنها در اين صورت افزايش پيدا مي كند اما 
برخلاف آن اين كار گرچه هزينه ها را كاهش مي دهد 

ولی سرمايه گذاري را پايين مي آورد. 

مدیریت غلط در بنگاه هاي اقتصادي
ساســاني علت اصلــي چنين تصميمي از ســوي 
بنــگاه داران اقتصادي چــه دولتــي و چه بخش 
خصوصي را مديريت غلــط و ناصحيح آنها مي داند 
و مي گويد: مديــران بنگاه هاي اقتصادي بيشــتر 
مواقع در برخورد با مشــكلات بنگاه مشــكل را در 
خود جســتجو نمي كنند و به دنبــال تبرئه خود يا 
 خروج از وضعيت بد اقتصادي با اخراج نيروي كار و 

كاركنان هستند. 
اين كارشناس اقتصادي به شــيوه هاي بد گزينش 
مديران اقتصادي اشــاره كــرده و مي گويد: همه 
بخش ها چــه دولتــي و چه بخــش خصوصي به 
جاي انتخــاب مديران لايق و شايســته مديري  را 
انتخاب مي كنند كه با خواسته هاي آنها سازگاري 
داشته باشــد. آنها به لياقت و توانايي مديران توجه 
نمي كنند و برخلاف آن در انتخاب آنها شاخص هاي 
نامربوط را بررســي مي كنند كه هيــچ تاثيري در 
آينده كاري فــرد مدير ندارد. ساســاني مي گويد: 
سيســتم اقتصادي چه در بخــش كلان و چه در 

بخش خرد، معيوب و بيمار اســت و از آنجايي كه 
اقتصاد مجموعه اي از اجزاست كه هدف مستقلي را 
دنبال مي كنند و اين اجزا روي هم تاثير مي گذارند، 
 عيب و بيماري هر جــزو به اجزای ديگر ســرايت 

خواهد كرد. 
وي هزينه هاي بالايي كه صرف گرفتن ســرمربي 
براي تيم فوتبال مي شود را مثال مي زند و مي گويد: 
براي گرفتن يك ســرمربي ورزشي حاضر به خرج 
هزينه هاي بالايي مي شــويم، حال بــراي اقتصاد 
كه نقش مهمي در سرنوشت كشــور و جايگاه آن 
دارد، چنين هزينه هايي نداريم. عضو اتاق بازرگاني 
تهران ادامــه مي دهد: به جاي تقديــر، قدرداني يا 

بزرگداشــت هايي كه براي مديران خود همه ساله 
بر  پــا مي كنيم كه بود يــا نبود آن چنــدان تاثير 
تعيين كننده بر سرنوشــت اقتصاد كشــور ندارد، 
بهتر اســت به دنبال اســتخدام مديران توانمند، 
 مســتقل و بي طــرف و پرداخــت هزينــه براي 

آنها باشيم. 

لزوم اصلاح دولت
ساساني در پاسخ به اين ســوال كه آيا حمايت هاي 
دولتي از كارمندان بخــش خصوصي دغدغه هاي 
كاركنان و كارفرمايان را كمتر نمي كند، مي گويد: 
حمايت هاي دولتي و قانوني در هيچ زماني اثري قابل 

توجه نداشته است.  در ساير كشور هاي پيشرفته نيز 
اين حمايت ها كمكي به افراد جامعه نكرده اســت. 
وي ادامه مي دهد: به جاي اين كار و تصويب قانون و 
تبصره بايد به دنبال ترويج اخلاق اقتصادي از سوي 
دولت و همچنين اصلاح دولت باشيم. دولت مصلح 
است كه جامعه مصلح مي سازد وگرنه هيچ فردي جز 
 خود قادر به تغيير كسي ديگر نخواهد بود، چه برسد 
به جامعه.  اين فعال اقتصــادي در پايان مي گويد: 
ورود برخي مديــران دولتي بــه بازي هايي چون 
رانت ريشــه در عدم اصلاح دولت و ترويج مفاسد 
 اقتصادي و عدم پايبنــدي افراد به اخلاق اقتصادي 

دارد.

»كسبوكار«گزارشميدهد

پارازيت هاي شغلي
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مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای ایلام: 
ارائه آموزش های فنی و حرفه ای برای 

مهارت آموزی جوانان جویای کار   
مدیرکل آموزش فنی و حرفــه ای ایلام گفت: 
مهارت آمــوزی جوانان جویــای کار و نخبه با 
همکاری پارک علم و فناوری اســتان میســر 

می شود.
ایلام- حمیدرضا رئیســی امروز یک شنبه در 
حاشیه انعقاد تفاهم نامه همکاری مشترک با 
پارک علم و فناوری اظهار داشت: در این راستا از 
ظرفیت های مشترک دو دستگاه زمینه توسعه 
اکوسیســتم فناوری و ایجاد مرکز رشد و خانه 

خلاق مهارتی مورد تاکید است.
وی افزود: حمایت حداکثری از شــرکت های 

دانش بنیان در استان همواره مورد توجه است.
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان گفت: 
مهارت آمــوزی جوانان جویــای کار و نخبه با 
همکاری پارک علم و فناوری اســتان میســر 

می شود.
رئیسی بیان داشت: نگاه ویژه به به پارک علم و 
فناوری نگاه بهتری موجب پشتیبانی از نخبه 

ها می شود.
 رئیس پارک علم و فناوری ایلام گفت: همکاری 
با اداره کل آموزش فنی و حرفه ای جهت ارتقای 
مهارت برای جوانان و شاغلین مهم و ضروری 
اســت. محمد ولی زاده افزود: جوانان امروز در 
کنار هر علمی بیش از پیش به مهارت های فنی 

و حرفه ای نیاز دارند.
در پایان تفاهم نامه فی مابین دو دستگاه توسط 

مدیران امضاء شد.

بازدید مدیرکل مهندسی عمران و نظارت 
بر طرح های ســازمان بنادر از پروژه های 

شاخص بنادر استان بوشهر
 رونــد مطلــوب پروژه های 

زیرساختی در بنادر استان 
مدیرکل مهندســی عمــران و نظــارت بر 
طرح های سازمان بنادر و دریانوردی در بازدید 
از پروژه های شــاخص بنادر اســتان بوشهر، 

وضعیت اجرای آنها را مورد ارزیابی قرار داد. 
به گزارش روابط عمومی، مدیــرکل بنادر و 
دریانوردی استان بوشهر در نشست جمع بندی 
بازدیدهای انجام شده اظهار کرد: پروژه های 
عمرانی بنادر استان بوشــهر نقش مستقیم 
در بهبود معیشت ساحل نشینان هم استانی 
دارد، از این رو اهتمام ویژه ای برای بهره برداری 

هرچه سریع تر از آنها وجود دارد.
محمد شکیبی نسب افزود: مسئولیت اجتماعی 
اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر در 
قبال جامعه هدف ایجاب کرده است نیازهای 
زیرساختی برای رونق بنادر استان به طور ویژه 

دیده شوند.
وی اظهار کرد: طرح توسعه جامع بندر گناوه، 
پروژه های زیرساختی مجتمع بندری نگین 
از جمله جاده دسترسی، احداث چهار پست 
اسکله رمپ بندر دیر، یک پست اسکله بندر 
بوالخیر از جمله طرح های شاخص در استان 
بوشهر محسوب می شــوند که با تدابیر پیش 

بینی شده اکنون روندی مطلوب دارند.
شکیبی نسب یادآور شد: بدون تردید با تداوم 
نگاه حمایتی ســازمان بنــادر و دریانوردی، 
شــرایط برای بهره بــرداری در موعد مقرر و 
برخورداری جامعه دریایــی و بندری از این 

طرح ها فراهم خواهد شد.
وی عنوان کرد: در چند ســال اخیر اســتان 
بوشهر در شاخص اجرای پروژه های عمرانی در 
بین استان های ساحلی پیشتاز بوده و در حوزه 
سرمایه گذاری خارجی نیز، قطری ها در صدد 

اجرای طرح توسعه جامع بندر دیر هستند.
مدیرکل مهندسی عمران و نظارت بر طرح های 
ســازمان بنادر و دریانوردی نیــز گفت: در 
بازدیدهای انجام شده، ســرعت اجرای تمام 
پروژه های بنادر اســتان بوشهر به طور کامل 
رضایت بخش و مطلوب گزارش شده که این 
وضعیت نشــان از اهتمام ویــژه اداره کل در 
استان است. عباس کمالی افزود: بازدیدهای 
ادواری با هدف شتاب بخشی و یافتن راهکار 
مناســب برای رفع موانع احتمالی در مسیر 

اجرای پروژه ها است.
وی گفت: با روند کنونی اجــرای پروژه ها در 
بنادر استان بوشهر، تحویل موقت تعدادی از 

پروژه ها تا پایان سال محقق خواهد شد.
کمالی عنوان کــرد: همچنیــن باید تلاش 
شود هر چه سریعتر پروژه های مطالعاتی به 
مناقصه و انتخاب پیمانکار برسد تا با اجرا آنها 
کســب وکارهای حوزه دریا و دریانوردی در 

استان رونق پیدا کند.

آیت الله غلامعلی صفایی 
بوشــهری گفت: مــا باید 
از محور مقاومــت از چند 
جهت در رســانه حمایت 
کنیــم کــه یکــی از آنها 
افشــای چهره کریه رژیم 
صهیونیستی اســت که حتی به مردم خودش هم 

رحم نمی کند. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی اســتان بوشــهر، آیت الله صفایی بوشهری 
نماینده ولی فقیه در اســتان بوشــهر در نشست با 
اصحاب رســانه با موضوع ایران همدل و محوریت 
حمایت از مردم لبنان و غزه، اظهار داشت:  استقبال 
خوب مردم استان بوشهر در کمک و حمایت از مردم 
لبنان و فلسطین ستودنی است و بزودی پویش ایران 

همدل، بوشهر همراه در شهر بوشهر برگزار می شود
وی با بیان اینکــه بزرگترین مانع برای رســیدن 
اســتکبار به اهدافش ایران و محور مقاومت است، 
افزود: مولفه قدرت در ایران و محور مقاومت متنوع 
است و علاوه بر عنصر دفاعی دارای طراحی و فکر 
و اندیشه قوی در مدیریت هستند و منابع انسانی 

پای کار دارند.
صفایی بوشهری با بیان اینکه محور مقاومت یکی 
از ارکان اقتصاد انرژی جهان است، بیان کرد: محور 

مقاومت در حوزه سیاســت دارای دیپلماسی فوق 
العاده ، در عرصه اجتماعی متحد، در حوزه امنیتی 
دارای شاخص های بالا و در حوزه فناوری رشد فراتر 
از متوسط جهانی و در عرصه نظامی نیز روز به روز 

در حال پیشرفت است.
وی با بیان اینکه متنوع بــودن مولفه های قدرت 
محور مقاومت دشمن را به جنگ ترکیبی سوق داده 
است، ادامه داد: دشمن در دو حوزه سخت و نیمه 
سخت به شدت فعال است و در عرصه نرم رسانه و 
فرهنگی چه نرم سیاسی، امنیتی، اقتصادی، امنیتی 

و حوزه فناوری برنامه فوق العاده خطرناکی دارد.
نماینده ولی فقیه در اســتان بوشهر با اعلام اینکه 
بخش عظیمی از محور مقاومت، دفاع مقدس رسانه 
ای است، خاطرنشان کرد: در مقابل تهاجم رسانه ای 
دشمن خط مقاومت رسانه ای ایجاد کنیم و علاوه 
بر خنثی کردن عملیات رسانه ای دشمن در عرصه 

پدافند رسانه ای هم فعال شویم.
صفایی بوشــهری با بیان اینکه استان بوشهر ۵۰۰ 
سال تاریخ مقاومت دارد، گفت: استان بوشهر علاوه 
بر حضور در عرصه مبارزه با استعمار و استکبار، در 
عرصه پشتیبانی از مردم مورد تعرض نیز تلاش کرده 
است. وی با اشاره به آمار فوق العاده کمک طلاجات 
و جمع آوری خرما در اســتان، تاکید کرد: استان 
بوشهر در بخش اسکان اطفال مظلوم غزه و لبنان 

نیز آمادگی  همکاری دارد.
وی با بیان اینکه ماهیت رژیم صهیونیستی رسیدن 

به اهداف جهان استکبار به هر قیمتی است، افزود: 
صهیونیست ها دنبال از بین بردن فرهنگ خانواده و 
هویت دینی و ملی مردم هستند، بنابراین باید خطر 
مبانی فکری صهیونیست ها برای جهان، منطقه و 
خانواده ها و محور مقاومت بــه زبان های مختلف 
افشا و بیان شود. صفایی بوشهری با تاکید بر اینکه 
دیپلماسی رسانه در عرصه حمایت از محور مقاومت 
تبیین شود، ابراز کرد: افشای چهره دشمنان در ابعاد 
مختلف و از آن طرف تبیین عظمت محور مقاومت 

از نظر معرفتی  مهم است.
وی با تاکید بر بیان کارهای بزرگ و موفقیت های 
محور مقاومت، افزود: نقش رسانه در شرایط کنونی 
که دوره گذار از نظم کنونی جهــان به نظم آینده 
جهان هســتیم، فوق العاده مهم اســت و  در واقع 

امروزه جنگ، جنگ رسانه  است.
نماینده ولی فقیه در اســتان بوشهر پیشنهاد داد: 
جبهه مقاومت رسانه ای  از بوشهر پایتخت مقاومت 
شروع شــود و با طراحی، انســجام، برنامه ریزی و 

حرکت هدفمند و نظام مند عمل نماید. 
وی با بیان اینکه مهمترین بخش جهاد تبیین، جهاد 
تبیین رسانه ای اســت، اضافه کرد: رژیم اشغالگر 
قدس و به تبع آن جهان غرب در حال سقوط است و 
آینده جهان از آن نیروهای انقلابی و اسلامی است.

صفایی بوشهری عنوان کرد: جبهه مقاومت رسانه 
ای از استان بوشهر شروع کرده و دیپلماسی سلبی 
و ایجابی آن تعریف شود تا تحت هدایت های مقام 

معظم رهبــری از ایران اســلامی و محور مقاومت 
دفاع همه جانبه داشته باشــیم و چهره کریه رژیم 
صهیونیســتی و حامیانش را به  صورت تاثیرگذار 

افشا کنیم.
در ادامه این نشست افروغ مدیرکل فرهنگ استان 
بوشهر  گفت:  در راســتای لبیک به ندای ولی امر 
مسلمین جهان و ایستادگی در کنار مردم مظلوم 

غزه و لبنان پویش ایران همدل شروع شده است.
وی افزود: اســتان بوشــهر مانند همه عرصه های 
 دیگر اینجا نیز با پیشــرانی جوانــان، مردم و همه 

دست اندرکاران فعالیت خود را شروع کرد.
افروغ گفت: جبهه استکبار در کنار جنگ نظامی، با 
عملیات روانی به دنبال ایجاد افتراق بین امت اسلام 
و حاشیه سازی است تا استحکام همدلی بین امت 
اسلام و تبعیت از ولی امر را وارد چالش کند که در 

این راستا باید بعد رسانه ای را تقویت کنیم .
وی ادامه داد: باید با تقویت بعد رســانه ای محور 
مقاومت، ایثار و همدلی مردم را با برش رسانه ای به 
عرصه بین المللی  نشان داده و تقویت کنیم و این 

اتحاد را به گوش جهانیان برسانیم.

نماینده ولی فقیه در استان بوشهر: 

رسانه ها در افشای چهره کریه رژیم صهیونیستی تلاش کنند

زهرا قره باغی: احداث آرامســتان بهشــت فاطمه )س(با ارائه امکانات بهداشــتی و 
زیست محیطی، به نیازهای جامعه پاسخ خواهد داد و نمایانگر توجه به فرهنگ و حقوق 

انسانی است. 

مهندس بهمن خانی، شهردار شاهدشــهر، در خصوص مراحل ساخت و پیشرفت این 
آرامستان اظهار داشت: این پروژه در مساحت ۴/۵ هکتار در سال ۱۴۰۱ کلنگ زنی شد 
و در ســال ۱۴۰۲ مراحل رفع معارض و دیوارکشــی آن به اتمام رسید. از ابتداي سال 
جاري، با اعتباري بالغ بر ۱۲ میلیارد تومان، عملیات احداث ابنیه هاي مورد نظر در آن 
آغاز شد و برای تکمیل این پروژه تا پایان ، مبلغ ۱۷ میلیارد تومان دیگر در متمم بودجه 

پیش بینی شده است. 
وی در ادامه افزود: آرامســتان بهشــت فاطمه )س(با طراحی قبور سه طبقه، ظرفیت 
پذیرش ۱۲ هزار قبر را دارد. ایــن طراحی امکان ایجاد فضای مناســب برای آرامش 
خانواده ها را فراهم می کند.  شــهردار شاهدشهر به ســالن های مجزای شست وشوی 
متوفیان خانم ها و آقایان اشاره کرد و بیان داشت:تمامی ضوابط بهداشتی و قانونی در 
این آرامستان رعایت شده است. این پروژه می تواند به عنوان الگویی مناسب در راستای 

ارتقای خدمات به خانواده ها مورد توجه قرار گیرد.
 مهندس خانی همچنین به هماهنگی های لازم با نهادهای مرتبط جهت ساخت فضایی 
برای تشریح و پزشکی قانونی اشاره کرد و گفت: سالن تشریح و فضاهای مربوط به پزشکی 
قانونی نیز در این آرامستان پیش بینی شده است. این اقدامات نشان دهنده عزم جدی 

ما برای ارائه خدمات جامع و مناسب به شهروندان است. 
وی در ادامه تصریح کرد: این پروژه تنها یک آرامستان نیست، بلکه مکانی برای تکریم و 

احترام به متوفیان و خانواده های آنان است. ما متعهد به ایجاد محیطی آرام و محترمانه 
برای آخرین وداع شهروندان با عزیزانشان هستیم. 

شهردار شاهدشهر به اهمیت این پروژه در بهبود خدمات شهری نیز اشاره کرد و گفت: 
آرامستان بهشت فاطمه )س(با توجه به امکانات پیش بینی شده و طراحی مدرن، نقش 
مهمی در ارتقای زیرساخت های خدماتی شهر شاهدشــهر ایفا خواهد کرد. این پروژه 
با توجه به نیازهای حال و آینده شــهروندان طراحی شده اســت و ما امیدواریم که با 

بهره برداری از آن، تحولی بزرگ در ارائه خدمات به شهر شاهدشهر ایجاد شود.
 مهندس خانی همچنین به جنبه های فرهنگــی و اجتماعی این پروژه پرداخت و بیان 
داشت: احداث این آرامستان نشــان دهنده توجه ما به ارزش های فرهنگی و اجتماعی 
است. آرامستان بهشت فاطمه)س(علاوه بر تأمین نیازهای اولیه دفن، بستری مناسب 
برای برگزاری مراسم یادبود و گرامیداشت خاطرات عزیزان فراهم خواهد کرد. ما بر این 
باوریم که این پروژه می تواند نمونه ای موفق از هم افزایی فرهنگی و خدماتی در شــهر 

باشد.
 وی در پایان اظهار داشت: با اجرای این پروژه، گامی مؤثر در جهت ارتقای زیرساخت های 
شهری برداشته ایم. آرامستان بهشــت فاطمه)س( نمادی از تعهد ما به توسعه پایدار و 
ارتقای کیفیت زندگی در شاهدشهر است. امیدواریم با اجرای پروژه های مشابه، شاهد 

تحولات مثبت بیشتری در سطح شهر باشیم.

سرپرســت شــرکت گاز مازندران بــا قدردانــی از تــلاش کارکنــان اداره گاز آمل 
گفت: برقراری پایــدار جریان گاز در ســال گذشــته نتیجه ایجاد زیرســاخت های 
لازم و تلاش شــبانه روزی بوده که به طور مســتمر با پایش و اقدام هــای اصلاحی و 
 پیشــگیرانه آســایش و رفاه را برای هم اســتانی ها به ارمغان می آورد که کمال تشکر

 قدردانی را دارم.
هژبر جــوادی در دیــدار بــا کارکنــان اداره گاز آمــل با اشــاره به اینکــه طرح ها 
و پروژه هــای زیرســاختی، منــوط بــه تأمیــن منابــع مالــی اســت و یکــی از 

اجــزای مطلــوب مصادیــق آن توجه بــه وصــول مطالبات اســت، ادامــه افزود: 
 کارکنــان ادارات گازرســانی، اهتمــام ویــژه  ای بــه تحقــق وصــول مطالبــات 

داشته باشند.
وی با اشاره به بازدید و حفاظت از تاسیسات گازرسانی و ایمن سازی آن در مقابل حوادث 
غیر مترقبه و همچنین کنترل های دقیق کلیه تأسیسات گاز موجود در منطقه، افزود: 
بازسازی و مقاوم سازی شبکه و تأسیسات گازرســانی در دستور کار اقدامات تکمیلی 

قرار دارد.

طاهره عبدالعلی زاده - تبریز؛  ناصر راشدی مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
آذربایجان شرقی با اشاره به توسعه روز افزون بهره مندی خانوارهای شهری و روستایی از نعمت 
گاز طبیعی، نیز پایش مستمر و دقیق توزیع فرآورده های نفتی گفت: مصرف نفت سفید استان 
در در شش ماه اول سال ۱۴۰3 با توزیع بیش از ۲میلیون و 8۰۰ هزار لیتر برای خانوارهای شهری 

و روستایی فاقد گازطبیعی نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۲ کاهش ۲۷ درصدی داشته است.
مدیر منطقه آذربایجان شــرقی با بیان اینکه فرآورده نفت ســفید تنها برای مصرف گرمایش 
خانوارهای روستایی و شهری فاقد گاز طبیعی عرضه می گردد، اظهارداشت، ۴9۰۰ خانوار در 
استان نفت سفید سوز هستند که خانوارهای مذکور سهمیه نفت سفید و گاز مایع خود را بعد 
https:// از ثبت نام و احراز هویت در سامانه درخواست فرآورده های نفتی به آدرس اینترنتی
newtejaratasan.niopdc.ir  که در کارت بانکی سرپرســت خانوار شــارژ می شــود از 

فروشندگی های شهری و روستایی و عاملین توزیع گاز مایع دریافت می نمایند.
ناصر راشدی مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه آذربایجان شرقی از توزیع نزدیک 
به ۱۲ هزار تن گازمایع با بهره مندی از زیر ساخت بانکی و الکترونیکی از اول سال ۱۴۰3 تا پایان 

شهریور ماه در این منطقه خبر داد.  ناصر راشدی مدیر منطقه با اشاره به لزوم توزیع الکترونیکی 
گازمایع کلیه مصارف اعم از خانوارهای فاقد گاز طبیعی، صنایع و خودروهای دوگانه سوز ال پی 
جی گفت: با انجام نظارت و کنترل لازم و توزیع الکترونیکی طی شش ماه اول سال ۱۴۰3 مصرف 

گاز مایع نسبت به مدت مشابه سال قبل 3۵ درصد کاهش داشته است.
مدیر منطقه آذربایجان شــرقی با بیان اهمیت ســاماندهی توزیع گازمایع با هدف شناسایی 
مصرف کنندگان واقعی اظهار داشت، در راستای صیانت از ســرمایه ملی و بهبود نظام توزیع، 
همزمان با سطح کشــور، گازمایع مورد نیازخانوارهای فاقد گاز طبیعی، صنایع وسایر مصارف 
https:// به صورت الکترونیکی و با بهره مندی از زیر ساخت بانکی و با ثبت نام در سامانه سدف

newtejaratasan.niopdc.ir توزیع می گردد.
وی خاطر نشان کرد خودروهای دوگانه سوز گازمایع نیز می توانند با ثبت نام در سامانه اینترنتی 
https://irngv.mimt.gov.ir/ با زیرساخت بانکی ، نسبت به دریافت گازمایع از عاملین توزیع 

اقدام نمایند. 
ناصر راشدی مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه آذربایجان شرقی از تخصیص 

بیش از ۴3۴ هزارمیلیارد ریال یارانه سوخت در6 ماه اول سال ۱۴۰3 با توزیع فرآورده های نفتی و 
گاز مایع در این استان خبرداد.   مدیرمنطقه با اشاره به پرداخت یارانه سوخت به بخشهای مختلف 
مصرف و سهم آن در سبد خانوار استان گفت: با توجه به تفاوت قیمت مصوب داخلی و نرخ فوب 
خلیج فارس در 6 ماهه اول سال ۱۴۰3 یارانه سوخت تخصیص داده شده در استان به بیش از ۴3۴ 

هزار میلیارد ریال رسید.
ناصر راشدی با بیان اینکه بیشترین مبلغ یارانه سوخت در بازه زمانی مذکور با ۱9۲هزار میلیارد 
ریال به فرآورده بنزین اختصاص یافته است. گفت: به دلیل گستردگی مصرف نفتگاز در بخش 
حمل و نقل، صنعت، کشاورزی و خدمات، یارانه اختصاص یافته به این فرآورده نزدیک به ۱6۰ هزار 

میلیارد ریال درمدت زمان مذکور بوده که در رتبه دوم قرار دارد.
مدیر منطقه آذربایجان شرقی در ادامه افزود با توجه به توسعه و بهره مندی روز افزون از گاز طبیعی 
در خانوارهای شهری و روستایی، تعداد خانوارهای نفت سفید سوز استان به طور چشمگیری 
کاهش یافته است لذا کمترین یارانه سوخت با ۷۰۰ میلیارد ریال به فرآورده نفت سفید تخصیص 

داده شده است.

سید محسن موســوی: رئیس حوزه آبریز فلات مرکزی و شــرقی کشور گفت: یکی از 
اقدامات مهم برای مدیریت شرایط موجود ، بحث مدیریت منابع و مصارف آب، استفاده از 
امکانات و ابزار های کاربردی و پیگیری اجرای کامل و به موقع طرح های انتقال آب است.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه ای مرکزی، دکتر علی پوراحمد در جلسه 
ای که به منظور بررسی چالشهای تأمین آب شرب شــهرهای اراک و ساوه و با حضور 
مهندس فاضلی مدیرکل دفتر حفاظت و بهره برداری شرکت مدیریت منابع آب ایران و 
نمایندگان شرکتهای آب و آبفا در محل شرکت آب منطقه ای مرکزی برگزار شد، ضمن 
اشاره به وضعیت نامناسب ذخیره آبی در کشور و اســتان مرکزی افزود: از 9۵ میلیون 
مترمکعب حجم سد کمال صالح تنها ۱9.۵ میلیون مترمکعب ذخیره آبی دارد بطوریکه 
از این میزان ۱۰ میلیون متر مکعب آن حجم مرده محسوب می شود و تنها 9.۵ میلیون 

مترمکعب آب قابل برنامه ریزی دارد.
دکتر پوراحمد همچنین ادامه داد: این وضعیت نامناسب در خصوص سد الغدیر ساوه نیز 
به همین منوال است و در این سد نیز 3.۲ میلیون مترمکعب آب قابل برنامه ریزی داریم.

وی با اشاره به شرایط اقلیمی و آب و هوایی کشور در پاییز پیش رو با تاکید بر ضرورت 
اتخاذ تدابیری به منظور مدیریت صحیح منابع آبی خاطر نشان کرد: در این شرایط کار 
و مدیریت کردن بسیار سخت و دشوار است و نیازمند انسجام و همراهی بیشتر تمامی 
مردم و ارگان ها هستیم. رئیس حوزه آبریز فلات مرکزی و شرقی کشور گفت: ما پیگیر 
پروژه های تآمین و انتقال آب همچون طرح انتقال آب از سد کوچری به ساوه هستیم تا به 
موقع به نتیجه برسد. وی در پایان بر اهمیت جداسازی آب فضای سبز از شرب، پیگیری 
طرح احیا و تعادل بخشی، برگزاری جلسات متعدد سازگاری با کم آبی با مسئولان ارشد 
استان، به روزرسانی تجهیزات سدهای استان و تغذیه مصنوعی دشت ها تأکید کرد و 

بیان داشت: این کارها باید با همکاری مدیران استانی پیگیری و اجرایی شود.
تعمیر بارج به منظور اســتفاده از حجم مرده مخزن ســد کمال صالح، نصب درایو در 
ایستگاه پمپاژ، تحویل چاههای فضای سبز از شــهرداری، پیگیری حفر ۱۰حلقه چاه 
جانمایی شده توســط شــرکت آبفا و نیز پیگیری جانمایی تعداد دیگری تا حدود ۲۰ 
حلقه چاه با تعامل و همکاری شرکت های آب منطقه ای و آبفا در محدوده شهر اراک  و 

پیگیری تکمیل  حفر ۱9 حلقه چاه در محدوده شهر ساوه از جمله مصوبات این جلسه 
در خصوص مدیریت تأمین آب شرب شهرهای اراک و ساوه بود.

گفتنی است دکتر پوراحمد و هیأت همراه از سد کمال صالح بازدید و از نزدیک در جریان 
وضعیت سد قرار گرفتند.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

احداث آرامستان بهشت فاطمه )س(: پروژه ای برای پاسخ به نیازهای شهر و ارتقای خدمات به شهروندان شاهدشهر

سرپرست شرکت گاز مازندران مطرح کرد: آرایش زمستانی گاز مازندران برای تامین آرامش در فصل سرد سال

در شش ماه اول سال 1403 محقق شد؛ کاهش 27 درصدی مصرف نفت سفید در منطقه آذربایجان شرقی

رفع مشکل تأمین آب شرب شهرها مسئله اول بخش آب کشور است

خبر

استان ها
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

اينگونه از ديگران كار بخواهيد!
در مباحــث رهبــري ســازماني، تئوري 
معروفي وجود دارد كه بــه نام »داگلاس 
مك گريگور« روانشناس معروف آمريكايي 

ثبت شده است. 
 »Y و X اين تئوري بــا عنوان »تئــوري
مي گويد كه انسان ها در رابطه با كار، اصولا 
حالت دارند؛ تئوري X فرضش بر اين است 
كه انسان ها ذاتا از كار بيزار هستند و تنبلي مي كنند. بنابراين بايد تا مي شود 

به آنها سخت گرفت تا درست كار كنند. 
تئوري Y  برعكس اين نظر را دارد و معتقد است؛ انسان ها در واقع به كار علاقه 
دارند؛ چون دوست دارند با چالش ها روبه رو شوند و آنها را حل كنند. بنابراين 

بايد كار چالش برانگيز باشد تا آنها از كار كردن خسته نشوند. 
شايد در نگاه اول به  نظر برسد كه اين تئوري را نمي توان در عمل استفاده كرد 
اما چه مدير هستيد و چه نه، به زندگي شغلي و شخصي تان فكر كنيد. احتمالا 
در برخورد با آدم هاي دور و برتان و درخواست انجام كار از آنها، جلوه هايي از 
اين نگاه افراطي و تفريطي را خواهيد يافت. برخي به نظر شما هميشه خوب 
كار مي كنند و برخي هميشه از كار فراري اند اما واقعيت ماجرا اين است كه 

آدم ها هر دو جنبه را دارند و هيچ وقت، مطلق كار و رفتار نمي كنند. 
در عمل دو مثال زير نمايشگر شيوه  برخورد مديران براي تفويض كارها به 

همكاران شان و درخواست انجام كارها از سوي آنهاست: 
الف ـ اگر اين كار را تا فردا عصر به من تحويل ندادي، خودت هم از پس فردا 

 )X صبح ديگر نيا. )تئوري
ب ـ فكر نمي كنم آدم هاي زيادي باشند كه بتوانند اين كار را ظرف يك روز 
انجام بدهند اما من به تو اطمينان و ايمان كامل دارم كه مي تواني اين كار را 

 )Y انجام بدهي. اين كار براي كل گروه ما هم مهم است. )تئوري
بسته به موقعيت و شناخت بلندمدت از فرد، لازم است يكي از دو شيوه  فوق 

را انتخاب كرد.

پيش بينی نشده ها در كسب و كار
 الف(موفقیت های پیش بینی نشده

 گاه ممكن است شما دركســب وكار خود 
به موفقيتی دســت پيدا كنيد كه انتظار آن 
را نداشــته ايد. به عنوان مثال: ممكن است 
فروشی بيش از آنكه مورد نظرتان بوده است 
 داشته باشــيد. در بيشــتر موارد موفقيت

 پيش بينی نشــده اصلا به چشم نمی آيد 
 وهيچ كس به آن توجه نمی كند وبه همين دليل نيز  هيچ كس ازآن بهره برداری 
نمی كند. موفقيت پيش بينی نشده مارا به طرح اين پرسش وادار می كند  كه 
برای انطباق موفقيت با كسب وكار، فناوری وبازارهای جديد  چه تغييرات اساسی  
برای تشكيلات موجود مناسب است؟ اگربرای اين سوالات پاسخ مناسبی بيابيم 
احتمالا  موفقيت پيش بينی نشده ارزشمندترين وكم خطر ترين منبع ايجاد  يك 
ايده خواهد بود، پس به خاطر داشته باشيد به موفقيت های خود توجه داشته 

باشيد واز آنها درجهت رسيدن  به اهداف خود بهره برداری كنيد.

 ب(شکست های پیش بینی نشده
 برخلاف موفقيت ها نمی توانيم شكست هارانپذيريم  وكمتر اتفاق می افتد كه ازآ 
نها غافل شويم.  بااين حال به ندرت شكست هارابه چشم يك فرصت نگاه می كنيم. 
وقتی فعاليتی بادقت مطالعه شده ،بادقت طراحی شده  وباجديت اجرايی می 
شود اماشكست می خورد اين نشانه وجود عواملی نهفته است كه از ديد ما پنهان 
مانده اند . پس بايد شكست را نشانه ای از يك فرصت بدانيم وآن راجدی بگيريم.

  ج(وقایع بیرونی پیش بینی نشده
 تاقبل از دهه 1970 تمام مهندسان  IBM متفق القول بودند كه   آينده از آن 
رايانه های frame Main  است. بدين ترتيب برنامه ريزی برای توليد  اين نوع رايانه 
های قوی وباسرعت زياد شروع شد  اما درست برخلاف انتظار همگان  بازی های 
كامپيوتری رونق گرفت  و سازندگان رايانه به فكر افتادند  رايانه هايی كوچك 
وقابل حمل رابسازند.اين نوع رايانه ها به  Pc  معروف شد. سوالی كه اينجا مطرح 
است  اين اســت كه  طرز برخورد مديران و مهندسان آن شركت با اين مسئله 
چگونه بوده است ؟ چرا كه آنها برای توليد مين فرم  و در اواسط كار با بازار پی سی 
روبه روشدند. مديران آی بی ام در اين باره گفته اند  كه علت توفيق اين مسئله  
اتفاقا روبه رو شدن با شرايط جديد بوده اســت  كه اصلا انتظارش را نداشته اند 
،درواقع  استقبال آنها از شرايط جديد پيش بينی نشده مهم ترين علت موفقيت 
آنها بوده است.پس هرگاه شرايطی پيش بينی نشده بوجود آيد  بهره برداری  از 

آن شرايط می تواند  به موفقيت های چشمگير بينجامد.

رقابت عادلانه
صاحب يك فروشگاه لباس فروشي، روزي 
متوجه شــد لباس فروشي ديگري سمت 
راست فروشگاه او باز شده است. روي سر در 
آن تابلوي بــزرگ »لباس هايي با بهترين 
كيفيت« نصب شــده بود. فرداي آن روز 
اتفاق ترسناك ديگري افتاد. لباس فروشي 
ديگري سمت چپ فروشگاه او افتتاح شد. 
روي سر در اين فروشگاه هم تابلوي بزرگ »لباس هايي با ارزان ترين قيمت« 
نصب شده بود. مرد بسيار از رقابت ايجاد شده ترسيد و به اين فكر افتاد چه 
بايد بكند. بالاخره ايده بكري به ذهنش رسيد. بزرگ ترين تابلوي آن دور و 
اطراف را در سر در فروشگاهش نصب كرد و روي آن نوشت: »ورودي اصلي«

نتیجه اخلاقي: با رقبا، عادلانه رقابت كنيد. 

راهنما

راهکار

داستانک

در دنيای پر رقابت كنونی مانــدگاری وكاميابی در 
فعاليت های اقتصادی هرگز كار ساده ای نيست.گاهی 
فرصت هايی وجود داردد كه بايد ازآنها بهره برداری 
كردومســائلی وجود داردكه بايد آنها راحل وفصل 
كرد،برای مقابله با اينگونه مسائل همواره بايد دركارها 
خلاقيت  ونوآوری داشت. امروزه سازمان ها وبنگاه های 
اقتصادی كوچك  وبزرگ دركشورهای صنعتی بدون 
خلاقيت مستمر، سريع وبه موقع محكوم به فنا هستند.

خلاقیت چیست؟
خلاقيت فرآيندی است كه قابل توسعه وبهسازی است.

هركس تاحدی خلاقيت دارد ولی همچون بسياری 
ازتوانايی ها واستعدادها برخی افراد توانايی بيشتری 
برای خلاقيت نسبت به ديگران دارند همچنين  برخی 
افراد  درمحيطی رشدوتحصيل كرده اند كه آنها را به 
توسعه خلاقيت تشويق كرده است وآنها آموخته اند 
تاخلاقانه بينديشند وخلاقانه عمل كنند.ويژگی های 

خلاقيت عبارتند از:
1 - خلاقيت فرآيندی فكری وروانی است.

2 - محصول خلاقيت می تواند  به شكل يك اثر ،يك 
ايده،يك ر اه حل،يك شی وياهرچيز ديگر ظهور كند.

3 - محصول خلاقيت پديده ای نو وجديد است.
4 - محصول خلاقيت اثری است كه علاوه بر تازگی 

دارای ارزش نيز باشد.
5 - خلاقيت يك توانايی عمومی است ودر همه افراد 

كم وبيش وجود دارد.
6 - خلاقيت  قابل پرورش است وبا محيط اجتماعی 

وفرهنگی ارتباط مستقيم دارد.
به طور مشخص ويژگی خلاقيت متمايز ومنحصر به 
فرد بودن اســت ،كاری خلاقانه است كه با كار قبلی 
متفاوت است. به اين نكته توجه داشته باشيد كه اين 
تصور درست نيست كه هركس كه باهوش تر است 
لزوما خلاق تر است. اگر شخص به اندازه ای كه برای 
كارش لازم است هوش داشته باشد می تواند به اندازه 
هر كس ديگری درآن زمينه خلاق باشد .همچنين 
دررابطه بين سن وخلاقيت  می توان گفت  اگر فرد از 
تجارب خود استفاده كند ومحيط مناسبی هم داشته 
باشد با افزايش سن خلاق ترمی شود ،درغير اينصورت 

با بالارفتن  سن  خلاقيتش كاهش می يابد. همچنين 
دربروز  خلاقيت تحصيلات عامل اساسی نيست.

بسيار ديده می شــود  افرادی كه تحصيلات رسمی 
نداشــته اند  خلاقيت هايی از خود بروز داده اند كه 

درافراد باتحصيلات بالا وعالی مشاهده نشده است.

 نوآوری چیست؟
نوآوری از شاخصه های كليدی  درفرآيند كارآفرينی 
به شمار می رود. وجودنوآوری دركارآفرينی به قدری 
ضروری است كه می توان ادعا كرد كارآفرينی بدون 
آن امكان پذير نيست. نوآوری تبديل خلاقيت به عمل 
يا نتيجه است.خلاقيت پيدايی يك انديشه نو است  
درحالی كه نوآوری عمل ســاختن آن انديشه های 
نواست. به عبارت ديگر خلاقيت اشاره به قدرت ايجاد 
انديشه های نو دارد ونوآوری به معنای كاربردی آن 
افكار نو وتازه است. يك نوآور زمانی ارزشمند به حساب  

می آيد كه از عهده يك كار ضروری برآيد.
توجه :اگر خلاقيت درصنعت انجام شود به آن اختراع  

می گويند.

 ایده وفرصت چیست؟
ايده درحقيقت  ارائه يــك راه حل جديد برای انجام 
دادن كارهاست. ايده ها گاه می توانند به صورت يك 
الگو،طرح ويا يك برنامه باشند. هيچ ماشينی قادر به 
ساختن ايده نيست بلكه اين كار از عهده ذهنی خلاق 
و پويا برمی آيد. ايده وفرصت باهم تفاوت  دارند.  شما 
ممكن است در روز صدها ايده داشته باشيد ، هرزمان 
كه شــما تصميم به انجام كاری می گيريد براساس  
گمانی اســت كه قبل ازتصميم به ذهنتان ميرسد  
اما فرصت دردنيای كســب وكار نياز  جديدی است 
كه بتوان آن رابه كســب وكار با يك ارزش اقتصادی 
تبديل كرد.در واقــع كار  زيادی بايد انجام شــود تا 
يك ايده ومفهوم  به يك فرصت تبديل شــود .بايد 
توجه داشت كه هر ايده ای يك فرصت نيست اما هر 
فرصتی  حتما يك ايده به همراه دارد. فرصت ها از دو 
طريق خلق می شوند : يا ايده ای داريم وبايدبه دنبال 
نيازی بگرديم كه ايده ما پاســخ به آن نياز باشدويا 
 نيازی را می شناســيم وبايد ايده ای بــرای رفع آن 

پيدا كنيم.

فرصت هاي خلاقیت ونوآوری

ساختار های صنعت و بازار
آگاهي

اثر معامله نسبت به بانك ها
پيش تر با سير تشــكيل اعتبار اسنادي آشنا 
شديم. پس از اينكه بانك گشــايش كننده، 
گشــايش اعتبار كــرد و قبولــي ذينفع نيز 
از ســوی بانك محل اقامت وي اخذ شد و از 
طريق سيستم ســوئيفت قبولي به همراه كد 
مخصوص به بانك گشايش كننده بازگشت، 
بانك گشاينده متعهد به پرداخت وجه اعتبار 
در صورت انجام تعهد ذينفع در حدود اعتبار 
است. می بينيم كه از زمان عقد قرارداد و شرط 
ضمن آن در خصوص پرداخت يــا توافق در 
شــكل يك قرارداد الحاقي، متقاضي اعتبار يا 
همان خريدار و ذينفع يا همان فروشــنده در 
تماس مستقيم با يكديگر نيســتند. از اينجا 
به بعد همــه اتفاقات ميان بانــك ها به وقوع 
مي پيوندد. حال بــا اين نقش پررنگ بانك ها 
بايستي اثر اعتبارات اسنادي نسبت به آنها مورد 
بررسي قرار گيرد. بانك هاي مداخله كننده در 
اعتبارات اســنادي ممكن است به چند بانك 
نيز برســد. در عمل روابط ميــان بانك ها در 
انجام عمليات بانكي مي توانــد پيچيده تر از 
يك معادله اعتبار اسنادي باشد. پرداختن به 
روابط ميان بانك ها در عمليات بانكي نياز به 
يك بررسي اختصاصي و جامع دارد. اما آنچه به 
بحث اعتبارات اسنادي نزديك تر است، رابطه 
ميان چند بانك است. اين رابطه حقوقي در اثر 
گشــايش اعتبار به وجود مي آيد. اگرچه بين 
بانك ها از قبل تفاهم نامه ها و قراردادهايي در 
خصوص سازوكار انتقال اعتبار و وجه منعقد 
شده اســت، اما آنچه بانك ها در خصوص يك 
اعتبار گشايش يافته انجام مي دهند، به لحاظ 
تحليل حقوقي مي تواند روشن كننده حقوق و 
تعهدات بانك هاي مذكــور در مورد آن رابطه 
خاص يعني اعتبارات اسنادي باشد، بانك هاي 
ذي مدخل در روابط اعتبار اسنادي عمدتا به 
بانك گشاينده، بانك كارگزار، بانك ابلاغ كننده 
و بانك تاييدكننده مي شوند. البته ممكن است 
چند وصف در يكي از بانك ها باهم وجود داشته 
باشد و ممكن است هر بانك يكي از موارد بالا را 
شامل شود. لذا به بررسي اثر معامله و حقوق و 

تعهدات هريك از بانك ها مي پردازد.

حقوق کسب و کار آموزش

يكي از مباحث مهم در مديريت تصميم گيري، ثابت 
قدم بودن در تصميمي است كه به عنوان يك مدير 
اتخاذ كرده ايم اما يك سوال درست هم اين است كه 
وقتي به هدف نرسيديم تا كجا و چه زماني بايد در ادامه 
اجراي تصميم خود ثابت قدم بوده و به موفقيت آن اميد 
داشته باشيم؟ پشتكار، اميد و ثبات همگي از شروط 
موفقيت اند؛ اما اصرار بيجا به ادامه تصميمي كه اشتباه 
اســت ـ هرچند كوچك و ناچيز باشد ـ ممكن است 

صدمات غير قابل جبراني به كسب و كار شما بزند.
 از نشانه هاي نرسيدن به هدف و اشتباه بودن تصميم 

اتخاذ شده مي توان به اين موارد اشاره كرد: 
1- به طور مداوم نياز به تغييرات در حد كلان داشته 

باشد. 

2- به طور مداوم احتياج به شارژ از طرف مدير داشته 
باشد. 

3- عدم دريافت و مشاهده بازخورد كافي يا مناسب .
4- ديركرد در رسيدن به اهداف كوتاه مدت تصميم 

اتخاذ شده.
5- افزايش شديد ريسك  رســيدن به هدف به طور 
كلي از عواملي است كه باعث مي شود تصميم گيري 

ضعيفي داشته باشيم. 
در ادامــه مي توان به 5 مورد اشــاره كرد: ترس هاي 
مديريتي، انتخاب نادرست و غيرواقع گرايانه هدف، 
توجه به شايعات و حباب ها، در نظر گرفتن تعصبات 
و اعمال تبعيض ها در تصميم خود و دقت نكردن به 

جزئيات موردنياز در اتخاذ يك تصميم. 

 در نهايت بايد گفت قبول اشــتباه بــراي يك مدير
 نه تنها دليلي بر ضعف او نيســت، بلكه نشان دهنده 
اقتدار اوست؛ چراكه نشــان مي دهد قدرت پذيرش 
اشتباه را دارد! بنابراين پيشنهاد مي شود تعصبات در 
تصميم گيري ها و مديريت تان را كنار بگذاريد و نگاهي 

واقع گرايانه تر به مسائل پيش آمده داشته باشيد.

مديريت تصميمات مديريتي

 گاهی ســاختار های ســنتی صنعت و بازار دچار 
بحران می شــود در چنيــن وضعيتــی وظيفه  
اعضای صنعت اســت كه چاره انديشی كنند هر 
چند بحران در ســاختار صنعت و بــازار می تواند 
به از دســت دادن قدرت رهبری اقتصــادی و يا 
حداقل به خطر افتادن امكان حضو منتفی شــود. 

 اما خود اين بحــران فرصت هايی برای كارآفرينی 
در اختيار می گذارد.

 تاريخ صنعت اتومبيل يكی از گوياترين مثال ها در 
اين مورد است. در شروع قرن 20 اتومبيل وسيله ای 
لوكس محسوب می شــد كه همگان قدرت خريد 
آن را نداشتند اما با گذشت زمان شركت رويزرويز 

اتومبيلی را طراحی كرد كــه فقط طبقه ثروتمند 
قدرت خريد آن را داشــتند در حالی كه شــركت 
ford دقيقابرعكس عمل كرد و خودرويی را توليد 
كرد كه طبقه متوسط و حتی كارگران نيز بتوانند 
صاحب اتومبيل شــوند و بديــن ترتيب صنعت 

خودروسازی از بحران نجات پيدا كرد.


